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Informacje  
teleadresowe:

Biuro Warmińsko-Mazurskiej Izby Rol- 
niczej, ul. Towarowa 1, 10-416 Olsz-
tyn, tel./fax 89 534 05 67, e-mail:  
wmirol@wmirol.org.pl; www.wmirol.org.pl;  
https://www.facebook.com/WMIROL

Biuro Izby w Olsztynie pracuje od 
poniedziałku do piątku w godzinach 
7.30–15.30.

Biura Terenowe Izby:
Bartoszyce
ul. Kętrzyńska 45 A, 11-200 Bartoszyce,
tel. 89 762 02 55,  
bartoszyce@wmirol.org.pl
Elbląg
ul. Grunwaldzka 2, 82-300 Elbląg, 
tel./fax 55 236 77 02,  
elblag@wmirol.org.pl
Giżycko
ul. Przemysłowa 2, 11-500 Giżycko, 
tel./fax 87 428 14 94,  
gizycko@wmirol.org.pl
Nowe Miasto Lubawskie
ul. Grunwaldzka 3, 13-300 Nowe 
Miasto Lubawskie, tel. 56 474 49 11, 
nowemiasto@wmirol.org.pl
Oleck
al. Zwycięstwa 10, 19-400 Olecko, 
tel./fax 87 520 10 60,  
olecko@wmirol.org.pl
Szczytno
ul. Lipperta 10, 12-100 Szczytno, 
tel./fax 89 624 01 49,  
szczytno@wmirol.org.pl

W biurze Izby w poniedziałki, w go-
dzinach 10.30–15.30 oraz w czwart-
ki, w godzinach 9.00–14.00 dyżurują 
radcy prawni. Zainteresowani rolni-
cy mogą uzyskać bezpłatną pomoc 
prawną po wcześniejszym, telefonicz-
nym uzgodnieniu terminu. Na spotka-
nie należy przywieźć wszelkie doku-
menty, dotyczące danej sprawy.

Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej:
Romuald Tański – prezes
Marek Kuźniewski – wiceprezes
Piotr Miecznikowski – członek zarządu 
Robert Nowacki – członek zarządu
Jerzy Salitra – członek zarządu
Łukasz Pergoł – delegat do KRIR

Biuletyn Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej przygotowuje zespół pra-
cowników Izby pod redakcją Anny 
Naumczyk-Szałaj. 

ISSN 1643-899X

18 grudnia 2023 r. w Olsztynie od-
było się drugie posiedzenie Walne-
go Zgromadzenia Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej. W spotkaniu 
uczestniczyło 31 jego członków oraz 
zaproszeni goście: pani Sylwia Jaskul-
ska – Wicemarszałek Województwa 
Warmińsko-Mazurskiego, pan Sta-
nisław Gorczyca – Poseł na Sejm RP, 
pan Grzegorz Leszczyński – Członek 
Zarządu Krajowej Rady Izb Rolni-
czych, pan Dariusz Kaczmar – Zastęp-
ca Dyrektora Departamentu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Rolnictwa Urzę-
du Marszałkowskiego Województwa 
Warmińsko-Mazurskiego, pani Anna 
Kochańska – Wydział Kształtowania 
Ustroju Rolnego i Gospodarowania 
Zasobem, Krajowy Ośrodek Wsparcia 
Rolnictwa Oddział Terenowy w Olsz-
tynie, pan Jerzy Koronowski – War-
mińsko-Mazurski Wojewódzki Lekarz 
Weterynarii, pan Łukasz Bartkowski 
– Zastępca Dyrektora Warmińsko-
-Mazurskiego Oddziału Regionalnego 
Agencji Restrukturyzacji i Moderniza-
cji Rolnictwa w Olsztynie, pani Kata-
rzyna Patera-Budnik – radca prawny 
W-M OR ARiMR w Olsztynie, pan 
Dariusz Wasiela – Dyrektor Zarzą-
du Zlewni w Olsztynie, pan Damian 
Godziński – Dyrektor Warmińsko-
-Mazurskiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego w Olsztynie, pan Henryk 

Żukowski – Dyrektor KRUS w Olsz-
tynie, pan Bartłomiej Wasilewski – 
Wojewódzki Inspektor Ochrony Ro-
ślin i Nasiennictwa w Olsztynie, pan 
Bartłomiej Ptaszek – Dyrektor Stacji 
Doświadczalnej Oceny Odmian we 
Wrócikowie, pan Andrzej Steckiewicz 
– Prezes Zarządu Warmińsko-Ma-
zurskiego Związku Hodowców Bydła 
Mlecznego, pan Wacław Drozdowicz 
– Towarzystwo Ubezpieczeń Wza-
jemnych „TUW” Olsztyn, pan Mariusz 
Szyczewski – Bayer sp. z o.o., ksiądz 
Józef Midura – Duszpasterz Rolników. 
Obradom Walnego Zgromadzenia 
przewodniczył pan Romuald Tański 
– Prezes W-MIR, natomiast sekre-
tarzem została pan Halina Domian 
– Przewodnicząca Rady Powiatowej 
W-MIR w powiecie mrągowskim.
Pierwsza część obrad Walnego Zgro-
madzenia została poświęcona głów-
nie kwestiom finansowym. Przyjęta 
została korekta budżetu W-MIR na 
rok 2023, a także uwzględniono za-
mierzenia finansowe na 2024 r. Uwa-
ga członków Walnego Zgromadzenia 
skupiła się również na koncepcjach 
działania Zarządu W-MIR na naj-
bliższy rok, które ukierunkowane są 
przede wszystkim na wspieraniu rol-
ników w efektywnym prowadzeniu 
gospodarstw rolnych. 

POSIEDZENIE
WALNEGO ZGROMADZENIA
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Ponadto Walne Zgromadzenie przy-
jęło stanowisko w sprawie tragicznej 
sytuacji w sektorze rolniczym, które 
zostało skierowane do Krajowej Rady 
Izb Rolniczych oraz do Ministerstwa 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Postulaty, 
zawarte w wystąpieniu, odnosiły się 
do zmian, mających na celu przywróce-
nie rentowności polskich gospodarstw 
w dobie pogłębiającego się kryzysu 
we wszystkich kierunkach produkcji 
rolnej, skutkującego upadkiem wielu 
gospodarstw rolnych. Zdaniem człon-
ków Walnego Zgromadzenia, napływ 
produktów rolnych z Ukrainy w dużym 
stopniu przyczynił się do niskich cen 
skupu praktycznie wszystkich pro-
duktów rolnych. Pomoc, skierowana 
dla Ukrainy, nie powinna odbywać się 
kosztem polskich rolników i ich rodzin. 
Podczas obrad pan Marek Kuźniew-
ski – Wiceprezes W-MIR przedstawił 
informacje z bieżącej pracy Zarządu, 
natomiast pan Grzegorz Leszczyń-
ski – Członek Zarządu Krajowej Rady 
Izb Rolniczych zaprezentował dane 
z działalności KRIR. Pan Grzegorz Lesz-
czyński w swojej wypowiedzi wyraził 
nadzieję, że polskie rolnictwo, w kon-
tekście wojny na Ukrainie, wymogów 
WPR i zbliżającej się nadprodukcji 
z Ukrainy, znajdzie konkretne rozwiąza-
nie systemowe, zabezpieczające intere-
sy polskich rolników. 
Walne Zgromadzenie przyjęło nastę-
pujące wnioski:

1. Wprowadzenie zmian w prawie 
prosumenta energii elektrycznej, 
aby liczniki energii elektrycznej rol-
nika-prosumenta były rozliczane 
jako jedno. Przykład: rolnik posia-
da 3 liczniki, a na jednym fotowol-
taikę, aby nadmiar energii nie był 
oddawany do sieci, lecz rozliczany 
na rzecz pozostałych liczników. 

2. Wniosek o aktualizację roku wy-
liczenia wielkości stada trzody 
chlewnej, potrzebny do uzyska-
nia pomocy w formie nieopro-
centowanej pożyczki z ARiMR, 
aktualnie dotyczy 2020 r. Rol-
nicy, którzy rozpoczęli produk-
cję po 2020 roku i są w strefie 
ASF, z takiej pomocy skorzystać 
nie mogą (pożyczka o symbo-
lu NP2). Proponuje się wpro-
wadzić zasadę obliczania roku 
bazowego według wzoru N-1, 
gdzie N oznacza rok składania 
wniosku o pożyczkę. 

3. Wnioskuje się o zmianę procedury 
oględzin po zgłoszeniu szkód wy-
rządzonych przez wilki. Obecnie 
RDOŚ żąda zabezpieczenia śladów 
i resztek zagryzionych zwierząt do 
czasu przyjazdu przedstawicieli 
RDOŚ, co często jest niemożliwe 
i nie honoruje protokołów oglę-
dzin, dokonanych przez wetery-
narza. Wnioskuje się o zmianę 
procedury tak, aby protokół, spo-
rządzony przez lekarza weterynarii, 
był wiążący podczas szacowania. 

4. Wnioskuje się o jak najszybsze 
uruchomienie kolejnego naboru 
w ramach KPO „Rolnictwo 4.0” 
oraz zabezpieczenie większych 
środków na jego realizację. Na-
bór zakończony 17 listopada 
2023 r. trwał zaledwie 2 dni, co 
pokazuje, jak pożądanym i waż-
nym kierunkiem zmian w go-
spodarstwach jest wprowadze-
nie najnowszych technologii. 

5. Wnioskuje się o wprowadzenie 
zmian w systemie PUE w taki 
sposób, aby było łatwiejsze 
i czytelniejsze odnalezienie no-
wego dokumentu w sprawach 
prowadzonych przez ARiMR 
(w zakładce „Moje sprawy”). 
Obecnie rolnik otrzymuje jedy-
nie powiadomienie o nowym 
dokumencie i numerze sprawy. 
W przypadku licznych spraw 
prowadzonych przez ARiMR, 
często odnalezienie nowego 
dokumentu jest utrudnione. 

6. Wystąpić do resortu rolnictwa 
o zwiększenie płatności do 1 ha 
z tytułu ONW. Kwota od blisko 
20 lat jest niezmienna i wyno-
si rocznie: strefa I – 179 zł/ha  
i 264 zł/ha dla strefy II. 

7. Wystąpić do Ministerstwa 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi, aby 
w przypadku pomocy suszowej 
zmniejszyć obszar finansowania 
z 30% na 15% z de minimis.
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12 grudnia 2023 r., w biurze Warmiń-
sko-Mazurskiej Izby Rolniczej w Olsz-
tynie, odbyło się pierwsze posiedze-
nie Komisji Rewizyjnej VII kadencji. 
Komisja wybrała wiceprzewodniczą-
cego w osobie pana Arkadiusza Cwa-
lińskiego. Podczas posiedzenia pani 
Elżbieta Nalewajko – Główna Księgo-
wa W-MIR przedstawiła wykonanie 
budżetu za okres od stycznia do paź-

dziernika 2023 r., wraz z propozycją 
korekty budżetu W-MIR na rok 2023. 
Następnie członkowie Komisji zapo-
znali się z projektem budżetu i pla-
nem finansowym Izby na 2024 rok. 
Członkowie Komisji, wspólnie z Za-
rządem W-MIR, omówili bieżącą sy-
tuację w rolnictwie. Szczególną uwagę 
poświęcono problemom dotyczącym 

aplikacji do szacowania suszy oraz za-
niżonym wynikom w protokołach su-
szowych gospodarstw w naszym woje-
wództwie. Na zakończenie posiedzenia 
Zarząd W-MIR złożył gratulacje pani 
Urszuli Suchockiej – pierwszej kobie-
cie, która objęła funkcję Przewodni-
czącej Komisji Rewizyjnej w 27-letniej 
historii samorządu rolniczego na War-
mii i Mazurach.

Zarząd Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej w okresie 1 do 31 grudnia 
2023 r. obradował na dwóch posie-
dzeniach, w tym jednym wspólnie 
z Przewodniczącymi Rad Powiatowych 
W-MIR i Komisji. Zarząd zajmował się 
następującymi sprawami:
1. realizacją wniosków i pism, napły-

wających od rolników wojewódz-
twa warmińsko-mazurskiego;

2. opiniowaniem aktów prawnych, 
otrzymywanych z Krajowej Rady 
Izb Rolniczych;

3. opiniowaniem nieruchomości 
rolnych z Zasobu Własności Rol-
nej Skarbu Państwa;

4. opiniowaniem miejscowych pla-
nów zagospodarowania prze-
strzennego;

5. opiniowaniem komorniczym;
6. bieżącym monitorowaniem reali-

zacji budżetu Izby.

POSIEDZENIE KOMISJI REWIZYJNEJ

POSIEDZENIA ZARZĄDU W-MIR
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Podczas posiedzenia 12 grudnia 2023 r., 
Zarząd m.in.: wystosował pismo do Mi-
nistra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o pod-
jęcie działań w zakresie zwiększenia 
puli środków finansowych, dotyczą-
cych pomocy dla rolników działających 
w sektorze zbóż i nasion oleistych, 
którzy ponieśli straty gospodarcze, 
spowodowane przywozem zbóż 
z Ukrainy; postanowił włączyć się w or-
ganizację z KRIR zimowiska w Zako-
panem w okresie 29.01–04.02.2024; 
oddelegował przedstawicielki W-MIR 
w skład Rady ds. Kobiet i Rodzin z Ob-
szarów Wiejskich przy KRIR. 
Ponadto omówiono wnioski z I Walne-
go Zgromadzenia i postanowiono przy-
gotować wystąpienia w zgłoszonych 
sprawach oraz ująć je w stanowisku 
przygotowanym na II Walne Zgroma-
dzenie W-MIR. Wnioski dotyczyły:

 – uruchomienia kolejnego naboru 
na budowę silosów do przecho-
wywania ziarna, z uwzględnie-
niem w kosztach kwalifikowal-
nych również (oprócz silosu) 
betonowej podstawy;

 – uchylenia normy GAEC-6 w związ-
ku ze słabą orientacją rolników 
o konieczności pozostawienia 80% 
gruntów w zazielenieniu;

 – dopracowania aplikacji suszowej 
w taki sposób, aby w raportach 
komisja gminna miała możliwość 
pobrania danych o uprawach, 
a nie wpisywała je ręcznie, ponie-
waż sytuacja ta może doprowa-
dzić do nieprawidłowości;

 – wydania zgody na odstrzał 
dwóch osobników wilka na tere-
nie powiatu gołdapskiego;

 – wypłaty odszkodowań za szkody 
wyrządzane przez kruki, żurawie, 
bobry i wilki;

 – uruchomienia pomocy suszowej 
za lata 2022–2023.

Ponadto postanowiono:
 – wystąpić do Ministra Rolnictwa 

i Rozwoju Wsi o możliwość przy-
orywania poplonów ozimych po 
1 grudnia, jak to jest w innych 
państwach Unii Europejskiej;

 – wystąpić do Ministerstwa Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi o wsparcie dla 
producentów roślin zielarskich, 
ponieważ zioła nie były ujęte 

w aplikacji suszowej, a ich ceny 
w tym roku spadły o ponad 50%; 
przez suszę i koszty środków do 
produkcji rolnej, trudniący się 
uprawami zielarskimi notują stra-
ty rzędu kilkudziesięciu tysięcy 
złotych na każdym hektarze; 

 – wystąpić do Krajowej Rady Izb 
Rolniczych o podjęcie działań 
w celu wprowadzenia zwolnienia 
przynajmniej w 50% z podatku 
rolnego dla rodzin rolników 4+, 
jak ma to miejsce w przypadku 
rodzin wielodzietnych, objętych 
podatkiem dochodowym; wie-
lodzietne rodziny rolnicze nie 
powinny być dyskryminowane 
w kwestii zwolnienia z podatku;

 – wystąpić do Ministerstwa Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi o wprowadze-
nie dopłat do zbóż sprzedawanych 
w latach 2023–2024; wniosek 
uzasadniony jest brakiem opłacal-
ności produkcji roślinnej.

Podczas posiedzenia 29 grudnia 2023 r. 
w Olsztynie Zarząd Izby m.in.:

 – zapoznał się z wnioskami przyję-
tymi podczas Walnego Zgroma-
dzenia W-MIR 18 grudnia 2023 
r. i przekazał je do analizy pod 
względem legislacyjnym radcom 
prawnym Izby, a następnie do 
przygotowania pism przez pra-
cowników biura Izby;

 – omówił sprawę wydzierżawienia 
przez Skarb Państwa na okres 30 
lat portu w Gdyni podmiotowi 
zewnętrznemu; Zarząd W-MIR 
postanowił wystosować w tej 
sprawie pismo do władz central-
nych oraz instytucji, mających 
w zakresie zarządzanie mieniem 
państwowym, z zaznaczeniem 
braku zgody na takie działania;

 – zajmował się sprawą rozprze-
strzeniania się populacji wilka 
w województwie warmińsko-ma-
zurskim oraz wyrządzania przez 
niego szkód w gospodarstwach 
rolnych; Zarząd W-MIR posta-
nowił wystosować odpowiednie 
pismo w tej sprawie do władz 
centralnych oraz instytucji, zaj-
mujących się zwierzyną prawnie 
chronioną i szkodami przez nią 
wyrządzanymi;

 – rozpatrzył wnioski Rad Powia-

towych W-MIR z powiatów: 
lidzbarskiego, kętrzyńskiego, 
olsztyńskiego i iławskiego.

Członkowie Zarządu reagowali na 
wszelkie sprawy zgłaszane przez rolni-
ków oraz między innymi uczestniczyli 
w spotkaniach:
1 grudnia 2023 r. pan Marek Kuźniew-
ski – Wiceprezes Warmińsko-Mazur-
skiej Izby Rolniczej oraz pani Jolanta 
Mackiewicz – Dyrektor Biura W-MIR 
wzięli udział w uroczystym otwarciu in-
ternatu Zespołu Szkół Centrum Kształ-
cenia Rolniczego w Dobrocinie.
6–7 grudnia 2023 r. pan Marek Kuź-
niewski – Wiceprezes Izby, pan Piotr 
Miecznikowski – Członek Zarządu, 
pan Robert Nowacki – Członek Za-
rządu oraz pani Jolanta Mackiewicz 
– Dyrektor Biura W-MIR uczestniczyli 
w międzynarodowej konferencji „Wy-
zwania i perspektywy realizacji Wspól-
nej Polityki Rolnej w nowym okresie 
2023–2027” w Birsztanach na Litwie, 
organizowanej przez Izbę Rolniczą Re-
publiki Litewskiej. 
20 grudnia 2023 r. pan Marek Kuź-
niewski – Wiceprezes W-MIR wziął 
udział w wojewódzkim spotkaniu 
opłatkowym, zorganizowanym przez 
Marszałka Województwa Warmińsko-
-Mazurskiego.
20 grudnia 2023 r. pan Piotr Mieczni-
kowski – Członek Zarządu W-MIR oraz 
pan Wojciech Szypulski – Delegat na 
Walne Zgromadzenie W-MIR w powie-
cie nidzickim uczestniczyli w posiedze-
niu Sejmowej Komisji Rolnictwa i Roz-
woju Wsi, podczas której rozpatrzono 
dane Najwyższej Izby Kontroli o wyni-
kach audytu działań organów państwa 
w zakresie importu oraz obrotu zboża 
i rzepaku z Ukrainy.
21 grudnia 2023 r. pan Romuald Tań-
ski – Prezes Izby oraz pani Jolanta 
Mackiewicz – Dyrektor Biura W-MIR 
uczestniczyli w spotkaniu z okazji  
10. rocznicy otwarcia siedziby Warmiń-
sko-Mazurskiego Związku Hodowców 
Bydła Mlecznego oraz Polskiej Fede-
racji Hodowców Bydła i Producentów 
Mleka w Dorotowie.
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7 grudnia 2023 r. we Władysławowie 
(gm. Elbląg) odbyło się posiedzenie 
Rady Powiatowej Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej w powiecie el-
bląskim, zwołane przez pana Romana 
Puchalskiego – Przewodniczącego 
Rady. W posiedzeniu uczestniczyli: pan 
Maciej Romanowski – Starosta Elbląski, 
pan Lech Popiołek – Członek Zarządu 
Starostwa Elbląskiego, pan Roman Stan-
kiewicz – Naczelnik Wydziału Płatności 
Bezpośrednich BP ARiMR w Elblągu, 
pan Maciej Zaleski – Sekcja zamiejscowa 
KOWR w Elblągu i pan Damian Sołek – 
przedstawiciel Polskiej Firmy Agro Con-
sultingowej, który zaprezentował ofertę 
handlową PFAC (środki ochrony roślin, 
nawozy i materiał siewny).
Podczas posiedzenia pan Roman Stan-
kiewicz przedstawił informacje doty-
czące bieżącej pracy Biura Powiato-
wego ARiMR i dane na temat realizacji 
wniosków pomocowych dla rolników 
powiatu elbląskiego, takich jak: dopłata 
do zbóż, kukurydzy i gryki, dopłaty do 
nawozów, materiału siewnego i po-
mocy dla pszczelarzy. Ponadto omówił 
obowiązki posiadaczy zwierząt gospo-
darskich w zakresie konieczności ak-
tualizacji do 6 stycznia 2024 r. danych 

o działalności, zgodnie z przepisami 
o systemie identyfikacji i rejestracji 
zwierząt. Następnie pan Maciej Zaleski 
w swoim wystąpieniu poinformował 
uczestników o bieżących sprawach, do-
tyczących przejmowania od dzierżawcy 
Gospodarstwa Rolnego w Kwitajnach, 
a pan Roman Puchalski – przewodni-
czący Rady Powiatowej przedstawił 
wynik wyboru nowych władz samorzą-
du rolniczego województwa warmiń-
sko-mazurskiego VII kadencji.
Na zakończenie posiedzenia członko-
wie Rady Powiatowej W-MIR w po-
wiecie elbląskim zgłosili propozycje do 
planu pracy Rady na 2024 roku.

8 grudnia 2023 r. w Iławie odbyło się 
posiedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie iławskim. W spotkaniu 
uczestniczyli: pan Krzysztof Kaźmierski 
– Kierownik BP ARiMR w Iławie, pan 
Dawid Perges – Naczelnik Wydziału 
Ewidencji Producentów i Rejestracji 
Zwierząt BP ARiMR w Iławie, pan Zbi-
gniew Rudnicki – Kierownik Zespołu 
Doradców w Iławie. 
Jednym z tematów, poruszonych pod-
czas posiedzenia Rady Powiatowej, 

były kwestie dotyczące obowiązków 
posiadaczy zwierząt, m.in. aktualizacja 
danych o działalności zgodnie z przepi-
sami o systemie identyfikacji i rejestra-
cji. W przypadku ubiegania się o płatno-
ści w ramach Planu Strategicznego dla 
WPR 2023–2027, uzupełnienie tych 
danych jest warunkiem niezbędnym do 
przyznania płatności. Producent rolny 
powinien uzupełnić informację z za-
kresu systemu utrzymania bydła, owiec 
i kóz, a w przypadku świń dokonać opi-
su modelu produkcji i systemu utrzy-
mania. Wobec tego, dla przypomnienia, 
pan Dawid Perges przedstawił zasady 
dokonywania aktualizacji działalności, 
a także podkreślił, że nadal największym 
problemem jest nieterminowe zgłasza-
nie przemieszczeń przez producentów 
rolnych, co stanowi główną przyczynę 
przeprowadzania kontroli przez ARiMR 
lub inspekcję weterynaryjną. 
Kolejnymi zagadnieniami, poruszonymi 
podczas spotkania samorządu rolni-
czego, były programy pomocowe dla 
rolników i bieżąca działalność Zespołu 
Doradców w Iławie, które zaprezento-
wał pan Zbigniew Rudnicki. Przy oma-
wianiu tych kwestii członkowie Rady 
dyskutowali na temat tegorocznej 

POSIEDZENIA RAD POWIATOWYCH
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suszy oraz możliwości pobierania 
z aplikacji suszowej protokołów strat. 
Program pomocowy dla rolników 
prawdopodobnie zostanie urucho-
miony w 2024 roku. 
Następnie pan Krzysztof Kaźmier-
ski przedstawił informacje dotyczące 
liczby złożonych wniosków i etapów 
realizacji poszczególnych płatności, 
skierowanych do producentów rolnych 
oraz bieżącego harmonogramu pakie-
tów pomocowych dla rolników. Oma-
wiając te zagadnienia, członkowie Rady 
zastanawiali się nad wysokością kwoty 
za realizację ekoschematów w systemie 
punktowym, gdzie z założenia 1 pkt miał 
stanowić równowartość ok. 100 zł. 
Bardzo trudna sytuacja na rynku zbóż, 
w tym napływ zbóż z Ukrainy i obawa 
o polski rynek zbóż po przystąpieniu 
Ukrainy do UE, to kolejne tematy, nad 
którymi dyskutowali członkowie samo-
rządu rolniczego.

8 grudnia 2023 r. w Morągu odbyło się 
posiedzenie Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie ostródzkim, zwołane przez 
panią Urszulę Suchocką – Przewod-
niczącą Rady. W posiedzeniu uczest-
niczyli: pani Katarzyna Zarachowicz 
– Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy 
Morąg, pani Jolanta Mackiewicz – Dy-

rektor Biura W-MIR, pani Anna Sawko 
– Kierownik Zespołu Doradców Rolni-
czych w Grabinie, pani Urszula Dziat-
kiewicz – przedstawicielka PT KRUS 
w Morągu, pan Radosław Barczy-
kowski – Sekcja Zamiejscowa KOWR 
w Grabinie, pan Krzysztof Komornicki – 
Kierownik BP ARiMR w Ostródzie oraz 
sołtysi i rolnicy z gminy Morąg.
Wiodącym tematem spotkania było 
szacowanie przez aplikację suszo-
wą strat, powstałych w wyniku suszy 
w roku 2023 i ogromne rozbieżności 
pomiędzy szacowaniem przez aplikację 
i powołane przez wojewodę komisje 
gminne. Rolnicy zgodnie stwierdzili, że 
protokoły suszowe w żaden sposób nie 
odzwierciedlają rzeczywistej sytuacji 
i poniesionych szkód.
Ponadto przedstawiono obowiązki po-
siadaczy zwierząt gospodarskich w zakre-
sie konieczności aktualizacji do 6 stycznia 
2024 r. danych o działalności, zgodnie 
z przepisami o systemie identyfika-
cji i rejestracji zwierząt. Rozmawiano 
również o funkcjonowaniu KOWR, 
założeniach do planu pracy Zespołu 
Doradców Rolniczych w Ostródzie oraz 
świadczeniach z KRUS.
Następnie informacje dotyczące wy-
boru nowych władz VII kadencji sa-
morządu rolniczego województwa 

warmińsko-mazurskiego oraz dzia-
łań, podejmowanych przez W-MIR, 
przedstawiła pani Jolanta Mackiewicz 
– Dyrektor Biura W-MIR, która prze-
kazała także listy gratulacyjne od pani 
Sylwii Jaskulskiej – Wicemarszałek 
Województwa Warmińsko-Mazur-
skiego, skierowane do pani Urszuli 
Suchockiej – Przewodniczącej Rady 
i pana Karola Mioskowskiego – Dele-
gata na Walne Zgromadzenie. 
Na zakończenie posiedzenia członko-
wie Rady Powiatowej zgłosili propozy-
cje do planu pracy Rady na 2024 roku.

11 grudnia 2023 r., w miejscowo-
ści Kleszczewo-Osada, odbyło się 
wspólne posiedzenie Rad Powiato-
wych W-MIR z powiatów: ełckiego, 
giżyckiego, gołdapskiego, oleckiego, 
piskiego i węgorzewskiego. W spotka-
niu, poza członkami Rad Powiatowych, 
uczestniczyli: pan Romuald Tański – 
Prezes W-MIR, pan Łukasz Bartkowski 
– Zastępca Dyrektora Warmińsko-Ma-
zurskiego OR ARiMR w Olsztynie, pani 
Anna Mikielewicz – Kierownik BP 
ARiMR w Węgorzewie, pani Anna Bi-
nik – Kierownik BP ARiMR w Giżycku, 
pan Krzysztof Krasowski – Kierownik 
BP ARiMR w Olecku, pan Tomasz 
Michałowski – Kierownik BP ARiMR 
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w Ełku, pan Szczepan Szumowski – 
Prezes OSM Giżycko, pan Marcin 
Wiszniewski – Kierownik PT KRUS 
w Olecku, pan Tomasz Nowalski 
– Kierownik PT KRUS w Giżycku, 
pan Roman Pretko – koordynator 
Sekcji Zamiejscowej KOWR w By-
strym, pani Katarzyna Kropiwnicka 
– przedstawiciel Powiatowego In-
spektoratu Weterynarii w Giżycku 
oraz rolnicy.
Obrady rozpoczęły się wystąpieniem 
pana Romualda Tańskiego – Prezesa 
W-MIR, który w imieniu pani Sylwii Ja-
skulskiej – Wicemarszałek Wojewódz-
twa Warmińsko-Mazurskiego wręczył 
listy gratulacyjne Przewodniczącym 
Rad Powiatowych oraz Delegatom 
na Walne Zgromadzenie. Następnie 
głos zabrał pan Szczepan Szumowski 
– Prezes OSM Giżycko, który omówił 
strukturę produkcji oraz eksportu pro-
duktów do krajów na całym świecie. 
Odniósł się również do spadku cen 
mleka w Polsce, które są podyktowane 
cenami produktów mlecznych na ryn-
kach europejskich i światowych, a tak-
że kursem walut, czy też wzrostem cen 
prądu i gazu. W ocenie pana Szczepana 
Szumowskiego, sytuację mogłoby usta-
bilizować wprowadzenie skupu inter-
wencyjnego mleka w proszku, pod wa-
runkiem zgody i nacisku pozostałych 
państw UE oraz urealnienie cen. Ze-

brani zgodnie stwierdzili, że niezbęd-
ne jest zapewnienie cen na poziomie 
umożliwiającym rozwój gospodarstw, 
gdyż tylko w ten sposób uda się za-
chęcić nowe pokolenia do produkcji 
mleka. W innym wypadku krajowa 
produkcja mleka będzie się znacząco 
zmniejszać, co zagrozi bezpieczeń-
stwu żywnościowemu państwa.
Pan Roman Pretko – koordynator Sek-
cji Zamiejscowej KOWR w Bystrym 
omówił możliwość rozłożenia na raty 
zaległych czynszów dzierżawnych. 
Poinformował, iż w każdym Oddzia-
le Terenowym KOWR jest powołana 
specjalna komisja, która każdorazowo 
analizuje wniosek rolnika. Zakomuni-
kował zebranym, że istnieje możliwość 
rozłożenia czynszu na raty, odroczenie 
spłaty na rok lub 5 lat, a w określo-
nych przypadkach nawet umorzenie 
części czynszu. Przypomniał również 
o zmianach w sposobie naliczania czyn-
szu dzierżawnego, które od początku 
roku 2024 będą wyliczane na podsta-
wie średniej ceny skupu pszenicy za  
11 poprzedzających kwartałów. Dodał, 
iż osoby niebędące rolnikami mogą 
ubiegać się o przedłużenie umów 
dzierżawy na 5–8 lat, rolnicy nato-
miast nawet na 20 lat.
Pan Łukasz Bartkowski – Zastępca 
Dyrektora Warmińsko-Mazurskiego 
Oddziału Regionalnego ARiMR w Olsz-

tynie poinformował, iż z końcem li-
stopada zakończono wypłatę zaliczek 
płatności bezpośrednich. W wyniku 
zmian przepisów oraz systemu, któ-
ry automatycznie odrzucał działki, do 
których były wątpliwości oraz braku 
możliwości ingerencji pracowników 
w proces naliczania zaliczek, w wielu 
przypadkach były one znacznie niższe 
niż w latach ubiegłych. Przypomniał 
także, że do 6 stycznia każdy posia-
dacz zwierząt musi zaktualizować sie-
dzibę stada w portalu IRZplus. 
Przedstawicielka PIW Giżycko, pani 
Katarzyna Kropiwnicka, podsumowała 
mijający rok, w którym nie odnotowano 
żadnych ognisk ptasiej grypy oraz ASF 
w stadach. Przypomniała także o zasa-
dach utrzymywania trzody chlewnej na 
własny użytek w poszczególnych stre-
fach, bowiem w strefie drugiej i strefie 
trzeciej nadal obowiązuje bioasekura-
cja. Poza tym podkreśliła, że każdy po-
siadacz kur niosek ma obowiązek zgło-
szenia tego faktu do PIW, bez względu 
na wielkość stada, natomiast stado 
liczące powyżej 350 szt. należy dodat-
kowo zarejestrować w ARiMR.
Dodatkowo obecni na posiedzeniu kie-
rownicy PT KRUS w Giżycku i Olecku, 
panowie Tomasz Nowalski i Marcin 
Wiszniewski, omówili zasady przyzna-
wania dodatku dla sołtysów, którzy 
pełnili tę funkcję minimum przez dwie 
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kadencje. Zwrócili również uwagę na 
zachowanie ostrożności oraz norm 
bezpieczeństwa podczas pracy w go-
spodarstwach, gdyż w ostatnim roku 
znacznie wzrosła liczba wypadków 
w rolnictwie. Wyrazili swoje zaniepo-
kojenie faktem, iż w ostatnich latach 
znacznie spada liczba osób ubezpie-
czonych w KRUS.

11 grudnia 2023 r. w Braniewie od-
było się posiedzenie Rady Powia-
towej W-MIR w powiecie braniew-
skim, zwołane przez pana Jerzego 
Salitrę – Przewodniczącego Rady. 
W posiedzeniu uczestniczyli: pani 
Anna Kapusta – Zastępcy Burmistrza 
Miasta Braniewo, pan Krzysztof Ko-
walski – Członek Zarządu Starostwa 
Braniewskiego, pani Jadwiga Marche-
wa – Powiatowy Lekarz Weterynarii 
w Braniewie, pan Tomasz Kurlenda 
– Kierownik BP ARiMR w Braniewie, 
pan Rafał Kobara – przedstawiciel 
Zespołu Doradców w Braniewie, pan 
Henryk Bakinowski – emerytowany 
pracownik ARiMR w Braniewie.
Pani Anna Kapusta oraz pan Krzysztof 
Kowalski, w imieniu pani Sylwii Jaskul-
skiej – Wicemarszałek Województwa 
Warmińsko-Mazurskiego, wręczyli listy 
gratulacyjne z okazji wyborów panu 
Jerzemu Salitrze – Przewodniczącemu 
Rady Powiatowej i panu Mirosławo-
wi Pawlukowskiemu – Delegatowi na 
Walne Zgromadzenie.
Następnie pan Jerzy Salitra wręczył 
panu Henrykowi Bakinowskiemu pa-
miątkową statuetkę z racji przejścia na 
emeryturę.
W dalszej kolejności pan Tomasz Kur-
lenda przedstawił informacje dotyczą-
ce bieżącej pracy Biura Powiatowego 
ARiMR w Braniewie oraz realizacji 
wniosków pomocowych dla rolników 
powiatu braniewskiego. Pani Jadwiga 
Marchewa omówiła natomiast obec-
ną sytuację względem występowania 
ASF na terenie powiatu braniewskiego 
i przekazała aktualne zmiany w przepi-
sach weterynaryjnych.
Z kolei dane, dotyczące wyboru no-
wych władz VII kadencji samorządu 
rolniczego województwa warmińsko-
-mazurskiego, zaprezentował pan Jerzy 
Salitra – Przewodniczący Rady Powia-
towej i Członek Zarządu W-MIR.

Na zakończenie posiedzenia członko-
wie Rady zgłosili propozycje do planu 
pracy Rady na 2024 roku.

15 grudnia 2023 r. w Lidzbarku War-
mińskim odbyło się wspólne posiedze-
nia Rad Powiatowych W-MIR z powia-
tów: bartoszyckiego, kętrzyńskiego 
i lidzbarskiego. W obradach uczestni-
czyli: pan Marek Kuźniewski – Wice-
prezes W-MIR, pani Marta Dorota Hinc 
– Powiatowy Lekarz Weterynarii w Li-
dzbarku Warmińskim, pani Agnieszka 
Jankowska – Kierownik Biura Powia-
towego ARiMR w Lidzbarku Warmiń-
skim, pani Justyna Zdolska – Kierownik 
Powiatowego Zespołu Doradców Rol-
niczych nr 3, pan Wojciech Staniszew-
ski – Kierownik Zespołu Doradców 
w Lidzbarku Warmińskim. 
Podczas spotkania dr Marta Dorota 
Hinc omówiła sytuację epidemiolo-
giczną, związaną z ASF i HPAI, a na-
stępnie pani Agnieszka Jankowska 
podsumowała kampanię przyjmowa-
nia wniosków obszarowych w 2023 
roku i wniosków o pomoc dla rolników 
działających w sektorze zbóż i nasion 
oleistych, którzy ponieśli straty gospo-
darcze, spowodowane przywozem 
zbóż z Ukrainy. Ponadto przedstawiła 
aktualne informacje na temat składania 
wniosków w ramach KPO do dofinan-
sowania wymiany dachów z azbestu. 
Kierownik Biura Powiatowego ARiMR 
przypomniała również o konieczności 

aktualizacji danych siedziby stada do 
6 stycznia 2024 roku oraz o wydat-
kowaniu do końca grudnia 2023 roku 
i rozliczeniu do 31 stycznia 2024 dotacji 
dla kół gospodyń wiejskich. Potem pani 
Justyna Zdolska przedstawiła harmo-
nogram konferencji, które odbędą się 
w powiecie lidzbarskim w 2024 roku. 
Kolejnym punktem obrad było wy-
stąpienie pani Aleksandry Kasińskiej 
– pracownika biura W-MIR w Olsz-
tynie, która szczegółowo omówiła 
schemat postępowania w przypadku 
wystąpienia szkód łowieckich, a także 
zasady zgłaszania szkód i ubiegania się 
o odszkodowanie za szkody spowodo-
wane przez zwierzęta prawnie chro-
nione. Przy tej okazji członkowie Rad, 
z inicjatywy pana Zbigniewa Godzieby 
– Członka Rady Powiatowej W-MIR 
w powiecie lidzbarskim, złożyli do Za-
rządu W-MIR wnioski w sprawach: 
aktualizacji broszury informacyjnej 
o szkodach łowieckich; wystąpienia Za-
rządu W-MIR do Ministerstwa Klimatu 
i Środowiska o wprowadzenie zmian 
w ustawie Prawo łowieckie, dotyczą-
cych możliwości „polowania indywidu-
alnego” na swoim gruncie (posiadając 
uprawnienia myśliwskie, a nie będąc 
członkiem koła łowieckiego) oraz wpro-
wadzenia warunku przyjęcia do koła 
łowieckiego rolników (posiadających 
uprawnienia), którzy posiadają grunty 
na terenie danego koła łowieckiego. 
Następnie pan Paweł Zbiciak – Członek 
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RP W-MIR w powiecie kętrzyńskim wy-
stąpił z wnioskiem do Zarządu W-MIR 
o zwrócenie się do Ministerstwa Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi oraz Minister-
stwa Klimatu i Środowiska w sprawie 
planowanego przedsięwzięcia (budo-
wy) pn. „Zakład produkcji nawozów 
organicznych o mocy ekwiwalentnej 
do 5,0 MW na działce ewidencyjnej nr 
33/2 obręb Parys, gmina Korsze, po-
wiat kętrzyński, województwo warmiń-
sko-mazurskie”. 
15 grudnia 2023 r. w Jabłonce odbyło 
się wspólne posiedzenie Rad Powiato-
wych W-MIR z powiatów: działdow-
skiego, nidzickiego, nowomiejskiego, 
szczycieńskiego i mrągowskiego. Ob-
radom przewodniczył pan Piotr Miecz-
nikowski – Członek Zarządu W-MIR 
i jednocześnie Przewodniczący Rady 
Powiatowej W-MIR w powiecie nidzic-
kim. Podczas posiedzenia omawiana 
była głównie sytuacja bieżąca w rol-
nictwie, którą przedstawili zebranym 
Prezes W-MIR – pan Romuald Tański 
oraz pan Zbigniew Ziejewski – Poseł 
na Sejm RP i jednocześnie Delegat do 
Walnego Zgromadzenia W-MIR z po-
wiatu nowomiejskiego. 
Kończący się rok 2023 był doskona-
łą okazją do podsumowania sytuacji 
w rolnictwie przez zgromadzonych na 
obradach rolników, którzy w samorzą-
dzie rolniczym reprezentują pięć ww. 
powiatów naszego województwa. Rol-
nicy nie kryli swojego niezadowolenia 
z sytuacji, jaka dotknęła ich gospodar-

stwa w związku z działaniami wojenny-
mi Rosji w Ukrainie. Dramatyczny stan 
na rynku zbóż był tematem wiodącym, 
ale nie jedynym. Susza, która po raz ko-
lejny dotkliwie pustoszyła pola rolników 
również w tym sezonie i doprowadziła 
kolejny raz do zubożenia gospodarstw 
rolnych, też była przedmiotem szero-
kiej dyskusji zebranych, co komentował 
Członek Zarządu W-MIR, pan Piotr 
Miecznikowski. Istotne problemy, od-
noszące się do sektora produkcji rolnej 
w kontekście podjętych decyzji poli-
tycznych, prezentował Poseł na Sejm 
RP i jednocześnie Członek Walnego 
Zgromadzenia W-MIR, pan Zbigniew 
Ziejewski, przedstawiając obecną sytu-
ację prawną, dotyczącą dysponowania 
portami morskimi, które – jak wiemy 
– przeszły w ręce koncernów zagra-
nicznych i będą decydowały o cenach 

eksportowanych płodów rolnych. We-
dług oświadczenia pana Zbigniewa 
Ziejewskiego, obecnie będą rozpatry-
wane ewentualne możliwości wyco-
fania się z umów, podpisanych przez 
poprzednie władze RP.
Rolnicy, pomimo bardzo trudnej sy-
tuacji i braku przesłanek napawają-
cych optymizmem, nie tracą nadziei 
i liczą, iż nowy rok przyniesie „lep-
szy plon”. W związku z tym, podczas 
obrad, zapoznali się również z ofer-
tami firm komercyjnych, dostarcza-
jących środki do produkcji rolnej. 
Niebawem rozpocznie się kolejny 
sezon w rolnictwie i pozostaje nam 
wierzyć, że nadchodzący, nowy rok 
przyniesie nowe perspektywy na 
rzecz poprawy ekonomii w tej waż-
nej z wielu względów gałęzi gospo-
darki naszego kraju.
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ROMUALD TAŃSKI
PREZES WARMIŃSKO-MAZURSKIEJ 
IZBY ROLNICZEJ
Po raz kolejny sprawuje pan funkcję 
Prezesa Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej, ale jest pan przede wszyst-
kim rolnikiem, zajmującym się produk-
cją towarową zbóż konsumpcyjnych. 
Proszę o ustosunkowanie się do oma-
wianych spraw nie tylko jako przedsta-
wiciel samorządu rolniczego, ale rów-
nież jako rolnik.  
Sprawa najbardziej aktualna w minionym 
już roku to skutki agresji Rosji na Ukrainę  
w 2022 r. i konsekwencje tych wyda-
rzeń dla sektora rolnictwa w roku 2023. 
Wszyscy zdajemy sobie sprawę, jak 
ogromnym potencjałem produkcji rol-
niczej dysponuje ten duży kraj, zasobny 
w żyzne gleby. Wszyscy chyba jesteśmy 
przekonani, iż Ukrainie należy nieść po-

moc w walce z agresorem. Wiemy jednak 
też, co stało się na rynku zbóż w Polsce 
i w jak dramatycznej sytuacji znaleźli się 
nasi rolnicy. 
Jak pan odniesie się do tej sprawy, ma-
jąc jednocześnie na uwadze właśnie 
konieczność niesienia pomocy Ukrainie, 
do której Polska zobowiązała się w tak 
szerokim zakresie?
Sytuacja jest bardzo trudna, a rozwią-
zania idealne nie istnieją. Pomoc na 
rzecz tego okupowanego kraju jest nie-
zbędna, ale musi to być pomoc, która 
jest kontrolowana. Jednak nikt chyba 
nie kwestionuje zasadności tej pomo-
cy. Nie może być jednak tak, że bez-
cłowe kontyngenty wpływają z trans-
portem zbóż bez żadnej kontroli i bez 
ograniczeń. Samorząd rolniczy monito-
rował i przewidywał taką sytuację już 
na koniec roku 2022 i na początku roku 

2023. Podejmowano próby wymusze-
nia na decydentach wprowadzenia tzw. 
kaucji, dotyczącej rzekomego tranzytu 
zbóż przez Polskę do krajów trzecich 
i jej zwrot po dotarciu dostaw do miej-
sca docelowego. Wojna niesie ofiary 
i powoduje, iż jedni ludzie cierpią, inni 
natomiast się bogacą. Polski rząd zawi-
nił i nie zdał egzaminu w swoich twier-
dzeniach, iż rynek sam się wyreguluje 
i wróci do stanu równowagi. Tym spo-
sobem doszliśmy do miejsca, w którym 
około 10 mln ton zboża naszych rolni-
ków zalegało w magazynach. Dopiero 
w ostatnim czasie opublikowano listę 
importerów tych zbóż, dalej jednak nie 
wiadomo, gdzie trafiło dokładnie zboże 
określane jako „techniczne”. Państwo 
nie zdało egzaminu zarówno wobec 
rolników, jako producentów, ale też 
wobec obywateli naszego kraju, gdyż 
te zboże trafiło do naszych elewatorów 
i nie jest wykluczone, że do konsumen-
tów ostatecznych.
Jakie bezpośrednie zagrożenie widzi pan 
ze strony Ukrainy na chwilę obecną i po 
jej ewentualnym przystąpieniu w naj-
bliższych latach do Unii Europejskiej, 
jeśli do tego dojdzie?
Potencjał produkcyjny Ukrainy jest 
nieporównywalnie większy wzglę-
dem naszego kraju. Największy kon-
cern, operujący na tamtejszym rynku 
rolnym, dysponuje areałem 475 000 
hektarów gruntów rolnych. Warto też 
nadmienić, iż są to w większości kon-
cerny z Danii, Niemiec, Anglii. Wspiera-
jąc dostawy towarów pochodzenia rol-
niczego z Ukrainy, nie wspieramy więc 
ukraińskich rolników, tylko ogromne 
koncerny europejskie. Zwykły rolnik 
nie ma tam nic do powiedzenia i żyje 
w biedzie, pod dyktaturą tych właśnie 
potentatów, operujących na rynku rol-
nym. Po ewentualnym przystąpieniu 
Ukrainy do struktur UE, rolnicy w Pol-
sce będą musieli zmierzyć się głównie 
z ich skalą produkcji, jaka może być 
tam realizowana na znacznie lepszych 
klasach gleb, co związane jest z osią-
ganiem znacznie lepszych rezultatów 
– przy oczywistym założeniu, że pozo-
stałe warunki konkurencyjności będą 

PODSUMOWANIE ROKU 2023 W ROLNICTWIE 
Z PERSPEKTYWY ZARZĄDU 

WARMIŃSKO-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ
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takie, jak w Polsce, gdyż inaczej będzie 
jeszcze trudniej sprostać tej wschod-
nioeuropejskiej konkurencji.   
Z jakimi jeszcze problemami zmagali 
się nasi rolnicy w roku ubiegłym i jakie 
wyzwania stoją przed rolnikami w bie-
żącym roku? 
Rok 2023 był bardzo trudny, wręcz wy-
jątkowo trudny pod wieloma względa-
mi, chociażby w kontekście Ukrainy, co 
spowodowało rozwarstwienie w do-
chodach rolników i napływ do naszego 
kraju tanich zbóż niskiej jakości, zgro-
madzonych w znaczących zapasach 
w elewatorach, które to zboża zostały 
nabyte po znacznie niższych cenach. 
Do tego problemy dotyczące ASF, pta-
siej grypy, czy też wejście w życie „re-
wolucyjnego” Zielonego Ładu i wdra-
żania w związku z tym Krajowego 
Planu Strategicznego w rolnictwie.
Na skutek nacisków samorządu rolni-
czego, udało się na szczęście wymusić 
pomoc dla producentów zbóż, która 
została wypłacona w trzech transzach, 
adekwatnie do okresów ich sprzedaży.
W tym roku musi w końcu wystąpić 
dbałość o rolnictwo produkcyjne, to-
warowe, które bezustannie jest „ogra-
biane” z różnych źródeł wsparcia, co 
zagraża zarówno bezpieczeństwu 
rolników, zajmujących się produkcją 
oraz społeczeństwu, jako odbiorcy 
ostatecznemu tej produkcji. Zmierzać 
należy również do niezbędnych zmian 
w ekoschematach i Zielonym Ładzie, 
które narzucają przymusowo wiele nie-
rozsądnych praktyk, ograniczających 
produkcję. Takim przykładem jest np. 
konieczność przywrócenia możliwości 
uprawy kukurydzy w monokulturze, co 
ma ogromne znaczenie dla dominują-
cej w naszym regionie produkcji mleka.  
Jakie według pana działania, jako Pre-
zesa W-MIR i Członka Krajowej Rady 
Izb Rolniczych, będą niezbędne do 
podjęcia w VII kadencji samorządu rol-
niczego na rzecz obrony interesu pol-
skich rolników?
Głównym zadaniem VII kadencji samo-
rządu rolniczego jest egzekwowanie 
jasnych i klarownych oraz stanowczych 
działań Rządu RP w sprawach doty-
czących ochrony polskich interesów, 
również w sektorze rolnictwa. Zada-
niem samorządu rolniczego jest obro-
na polskiego rolnictwa, gdyż w sytuacji 
swobodnego przepływu towarów, po-
chodzących z Ukrainy, nasz kraj nie ma 
żadnych szans konkurencyjnych. Trud-

no mówić o konkurencji, kiedy nie są 
przestrzegane standardy produkcyjne 
dotyczące jakości, jakich wymaga się 
od naszego rolnictwa, nie mówiąc już 
o samych możliwościach produkcyj-
nych. Polskie rolnictwo działa pod wie-
loma rygorami, jak chociażby dyrekty-
wa azotanowa, zawartość pestycydów 
czy pozostałości środków chemicz-
nych. Polski rolnik nie boi się konku-
rencji na równych zasadach. Niemniej 
jednak w przypadku działań, które tu 
są omawiane, nie ma on najmniejszych 
szans i ochrona interesów rolników jest 
w obecnej sytuacji na świecie najważ-
niejszym zadaniem, stojącym przed sa-
morządem rolniczym na najbliższe lata. 
Samorząd rolniczy musi uparcie dążyć 
do dzielenia się konsekwencjami wojny 
na Ukrainie przez wszystkie kraje UE. 
To UE musi odpowiadać za rynki rolne 
wspólnoty. Nigdy nie powinno dojść do 
tego, że państwa sąsiadujące z Ukrainą 
mają przyjąć cały ciężar międzynarodo-
wej i bardzo trudnej sytuacji, również 
w ujęciu gospodarczym. Obecnie sku-
piamy się na aktualnej sprawie, zwią-
zanej z Ukrainą, ale pamiętać należy 
jeszcze, iż płody rolne, niespełniające 
standardów, zatem wyprodukowane 
po znacznie niższych kosztach, napły-
wają również z innych stron świata. Jak 
więc można mówić o równych szan-
sach konkurencyjnych?
Wiele osób, podających się za eksper-
tów ds. rolnictwa, czasami twierdzi, 
iż opłacalność produkcji rolnej należy 
rozpatrywać w okresach dłuższych 
niż jeden rok lub nawet dwa lata, gdyż 
sektor produkcji rolnej jest specyficzny 
i w dużej mierze zależny od wielu czyn-
ników. Niektórzy, bardziej odważni, 
czy też bardziej daleko idący w swoich 
stwierdzeniach komentatorzy sytuacji 
wsi i rolnictwa, wywodzący się nawet ze 
środowisk naukowych, też politycznych, 
ironicznie twierdzą, iż odkąd sięgają pa-
mięcią, rolnikom nigdy produkcja rolni-
cza się nie opłacała, zawsze musieli do 
tej produkcji dokładać i żądać pomocy 
publicznej, pomimo wsparcia w posta-
ci dopłat, jakie otrzymują. Rolnicy – jak 
twierdzą owi „eksperci” – dokładają do 
tej produkcji nie wiadomo skąd. Jako 
osoba z ogromnym bagażem doświad-
czeń całego życia, związanego z produk-
cją rolniczą, jak pan skomentuje takie 
złośliwe stwierdzenia? 
Zacznę od dopłat, które są „solą w oku” 
niektórych grup społecznych czy za-
wodowych, a także owych właśnie 

„ekspertów” i komentatorów. Należy tu 
nadmienić, iż w obecnych realiach do-
płaty, które otrzymują rolnicy, zajmu-
jący się faktyczną produkcją, powtórzę 
jeszcze raz: faktyczną produkcją to-
warową na rynek, stanowią od 4% do 
6% w strukturze dochodów rolnictwa. 
Oddzielnie należy traktować otrzymy-
wanie dopłat przez osoby posiadające 
grunty rolne, utrzymane w kulturze 
rolnej, gdzie faktyczna produkcja rol-
na nie ma miejsca. Taki rodzaj pomocy 
nazywam pomocą socjalną i tak należy 
nazwać to po imieniu. W przypadku 
rolnictwa towarowego, produkcyjnego, 
dopłaty nie mają istotnego znaczenia 
i dodatkowo należy pamiętać, iż stale są 
ograniczane w przypadku gospodarstw 
towarowych. Nie twierdzę, że mniejsze 
gospodarstwa powinny zostać skazane 
na niepowodzenie, nie o tym tu mó-
wię. Wręcz przeciwnie – jest również 
miejsce i dla tych gospodarstw, a wiele 
z nich prosperuje bardzo dobrze. Je-
stem natomiast zdecydowanym prze-
ciwnikiem wspierania rolnictwa „bez-
produkcyjnego” i idąc dalej, według 
mojej oceny, należy nazwać to pomocą 
socjalną i oddzielić od faktycznej pro-
dukcji rolnej. 
Zgadzam się ze stwierdzeniem, iż opła-
calność produkcji rolnej uzależniona 
jest od wielu czynników. To prawda. 
Warto jednak przypomnieć, że pro-
dukcja rolna to produkcja „pod gołym 
niebem” i efekty tej produkcji w dużej 
mierze zależne są od warunków po-
godowych, co jest oczywiste. Wielo-
letnie susze, pustoszące nasze pola, 
mają również wpływ na naszą kondy-
cję i wówczas, gdy dochodzą jeszcze 
inne problemy, sytuacja staje się nie-
kiedy dramatyczna.
Nie można też mówić, że rolnictwo 
bezustannie przynosi straty i że tak 
twierdzą rolnicy. Niemniej jednak 
zdarzają się często okoliczności, 
w których pomoc jest niezbędna, 
a społeczeństwo powinno pamiętać, 
iż rolnicy zajmują się produkcją żyw-
ności i sprawnym funkcjonowaniem 
gwarantują bezpieczeństwo żywno-
ściowe, o którym obecnie dużo się 
mówi w świetle zagrożeń, jakie niesie 
sytuacja na świecie. Obecnie saldo 
bilansu eksportu i importu wynosi 
około 40 mld zł, na korzyść ekspor-
tu produktów rolnych z Polski i nie 
wyobrażam sobie, co może się stać, 
gdy sytuacja będzie odwrotna i sta-
niemy się importerami produktów 
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żywnościowych i płodów rolnych 
do produkcji żywności. Myślę, że 
nikt by tego nie chciał, ani rolnicy 
ze swoimi warsztatami pracy, ani 
społeczeństwo konsumentów.
Rolnicy, podobnie jak inni przedsiębior-
cy, zdają sobie sprawę z tzw. wahań cy-
kli koniunkturalnych w gospodarkach 
poszczególnych krajów czy rejonów 
świata w dobie globalizacji, ale chcą 
też zrozumienia dla ich problemów 
i konieczności ich rozwiązywania. Dla 
przykładu, rok 2022 był rokiem nienaj-
gorszym dla rolnictwa, chociaż poprze-
dzony był pandemią i zerwanymi łań-

cuchami dostaw oraz dużym wzrostem 
cen środków do produkcji. Cena mleka 
dochodziła nawet do 3 zł/litr, rynek 
zbóż też był do pewnego momentu 
stabilny. Wszystko to jednak diametral-
nie się zmieniło, gdyż znamy obecne 
ceny zbóż i mleka, które w skupie spa-
dły w niektórych przypadkach nawet 
do 1,6 zł/litr, przy czym nie przekłada 
się to bezpośrednio na znaczący spa-
dek cen w sklepach.  
Mam ogromną nadzieję, iż nastąpią 
w końcu zmiany zarówno w naszym 
kraju, jak również w UE, dotyczące spo-
sobu myślenia o rolnictwie i dostrzega-

nia istotnej roli rolników jako producen-
tów żywności. 
Pamiętajmy wszyscy, iż jesteśmy 
w stanie żyć bez wielu rzeczy, ale nie 
bez jedzenia. Wspomnę jeszcze raz: 
nasi rolnicy są zdeterminowani, nie 
poddają się i nie boją się konkuren-
cji, ale na równych zasadach. W zde-
cydowanej większości przypadków 
rolnicy traktują swoją pracę z pasją, 
podchodząc do niej bardzo poważnie. 
Czasami jednak potrzebują wsparcia 
i zrozumienia dla ich spraw, co nie za-
wsze ma niestety miejsce.

MAREK KUŹNIEWSKI
WICEPREZES WARMIŃSKO-MAZUR-
SKIEJ IZBY ROLNICZEJ 
Z czym polscy rolnicy, w tym rolnicy 
Warmii i Mazur musieli się zmierzyć 
w 2023 roku? Co było dla nich trudne, 
zaskakujące i niepewne? 
Zmiany, które nastąpiły przy wypeł-
nianiu wniosków o przyznanie płat-

ności obszarowych i pojawienie się 
ekoschematów, wprowadziły sporo 
zamieszania i niepokoju wśród rol-
ników. Oczywiście rolnicy dostosują 
się z czasem do wymogów – zawsze 
tak było, odkąd jesteśmy w Unii Euro-
pejskiej. Gdy środki z ekoschematów 
trafią na konta rolników, przyjdzie 
czas, aby ocenić ich funkcjonowanie 
i wpływ na finanse gospodarstwa.

A jaka była sytuacja na rynkach rolnych 
w 2023 r.?
Sytuacja na rynkach rolnych w 2023 
roku była bardzo trudna. Eksport zbóż 
i innych produktów rolnych z Ukrainy, 
niskie ceny skupu, a zarazem wysokie 
ceny środków produkcji, spowodowa-
ły obniżenie opłacalności produkcji, 
co znacznie odczuli rolnicy. Problem 
ten nie zniknie, tylko będzie się po-
głębiał, więc należy szukać rozwiązań 
na szczeblu krajowym i europejskim, 
gdyż Ukraina ma ogromny potencjał 
w kontekście produkcji rolnej. Myślę, 
że jednym z takich rozwiązań może być 
ustanowienie dla Ukrainy odpowied-
nio długiego okresu przejściowego na 
dostosowanie się do standardów Unii 
Europejskiej, które spełniają już polscy 
rolnicy, a które generują wyższe koszty 
produkcji. Musimy o tym głośno mó-
wić! Warmińsko-Mazurska Izba Rol-
nicza będzie wskazywać ten problem 
i pilnować, aby nasi rolnicy nie ponosili 
strat, mogli rozwijać swoje gospodar-
stwa i utrzymywać się ekonomicznie.  
A jak pan postrzega kwestię suszy i sza-
cowania strat poprzez aplikację „zgłoś 
szkodę rolniczą”?
Kolejnym problemem była susza. Wio-
sna na Warmii i Mazurach była łagodna, 
a po niej nastała susza, która spowodo-
wała znaczny spadek plonów, a co za 
tym idzie dochodów z gospodarstwa. 
Rolnicy zgłaszali swoje straty poprzez 
aplikację suszową. Szacowanie strat 
odbywało się również przez komisje 
gminne, w których uczestniczyli przed-
stawiciele W-MIR. Z tej formy skorzy-
stała jedna trzecia rolników. Niestety 
protokoły dotyczące zgłoszeń, zarów-
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PIOTR MIECZNIKOWSKI
CZŁONEK ZARZĄDU WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ
Poza tym, iż pełni pan funkcję Członka 
Zarządu W-MIR, zajmuje się pan zawo-
dowo przede wszystkim doradztwem 
rolniczym. Prosimy zatem, żeby usto-
sunkował się pan do omawianych spraw 
jako praktyk bezpośredniej współpracy 
z rolnikami. Jak pan ocenia wprowadzo-
ne zmiany w systemie wsparcia bezpo-
średniego w rolnictwie w związku z Zie-
lonym Ładem i co, według Pana, budzi 
najwięcej kontrowersji wśród rolników 
w tym zakresie?
Zmiany, z którymi mamy obecnie 
do czynienia w systemie wsparcia 
bezpośredniego, są zmianami dosyć 
daleko idącymi w zakresie działań 
proekologicznych i służących ochro-
nie klimatu, i stanowią odpowiedź na 
przyjętą koncepcję Wspólnej Polityki 
Rolnej UE w zakresie Zielonego Ładu. 
Poza tym oddzielnie należy traktować 
ekoschematy dobrowolne i oddziel-
nie normy i wymogi obligatoryjne, 
które warunkują otrzymywanie pod-
stawowego wsparcia. Według mojej 
oceny, system wsparcia nie był do 
końca przemyślany i został wdrożony 
pochopnie, bez głębszych przemy-
śleń oraz przede wszystkim konsul-
tacji z samorządem rolniczym. Normy 
i wymogi obowiązkowe są w niektó-

no tych online, jak i komisjom suszo-
wym, nie odzwierciedlały rzeczywistej 
sytuacji na polu, dlatego istnieje po-
trzeba wprowadzenia pilnych rozwią-
zań w tej sprawie, aby straty rolników 
zostały w pełni zrekompensowane. Za-
rząd Warmińsko- Mazurskiej Izby Rol-
niczej już niejednokrotnie występował 
w sprawie błędów w aplikacji suszowej. 
W 2024 roku będziemy nadal moni-
torować tę sytuację, dążąc do sku-
tecznych i zadowalających rozwiązań. 
Ciężka sytuacja w sektorze rolniczym 
skłoniła rolników do wyjścia na ulicę 
i protestowania. 
A wybory do samorządu rolniczego?
Rok 2023 był ważny dla samorzą-
du rolniczego. W wyniku wrześnio-
wych wyborów do izb rolniczych, 3 
listopada 2023 r. odbyło się I Walne 
Zgromadzenie Warmińsko-Mazur-
skiej Izby Rolniczej VII kadencji, na 

którym dokonano wyboru Zarządu, 
Komisji Rewizyjnej, Budżetowej 
i Komisji Problemowych. Jest mi 
niezmiernie miło, ze zostałem wy-
brany na Wiceprezesa W-MIR, uzy-
skując duże poparcie, za co serdecz-
nie dziękuję wszystkim koleżankom 
i kolegom. 
Walne Zgromadzenie jest najwyższym 
organem Izby, a podczas jego obrad pada 
wiele wniosków, prowadzimy ożywione 
dyskusje, wymieniamy poglądy. Ważne 
jest jednak to, abyśmy wychodzili na ze-
wnątrz z tymi problemami, które są do 
rozwiązania, i na których rozwiązanie bę-
dziemy mieli wpływ.
Następne były wybory parlamentarne.
W 2023 roku odbyły się wybory par-
lamentarne, nastąpiła zmiana na szcze-
blach władzy. Warmińsko-Mazurska 
Izba Rolnicza, jako samorząd apolitycz-
ny, oferuje swoją współpracę i wsparcie 

przedstawicielom wszystkich ugrupo-
wań, organizacji i instytucji, mających 
wpływ na sprawy rolnictwa, niezależ-
nie od umocowań politycznych. Do-
bre rozwiązania dla sektora rolniczego 
będziemy chwalić, natomiast w przy-
padku tych niekorzystnych, będziemy 
zdecydowanie protestować, dążąc do 
zapewnienia rolnikom z Warmii i Ma-
zur możliwości rozwoju oraz stabilnego 
funkcjonowania na współczesnym ryn-
ku gospodarczym.
Z  okazji  Nowego  Roku,  pragnę  złożyć 
moim  koleżankom  i  kolegom  rolnikom 
najserdeczniejsze  życzenia.  Niech  ten 
nowy etap przyniesie Wam dużo zdrowia, 
wiele sukcesów oraz pomyślności w reali-
zacji  wszystkich  zamierzonych  planów. 
Podziękowania  i  życzenia  noworoczne 
kieruję  również  do  pracowników  biura 
Warmińsko-Mazurskiej  Izby  Rolniczej, 
którzy wspólnie z nami działają na rzecz 
rolników. Wszystkiego najlepszego!
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rych przypadkach zbyt restrykcyjne 
i ograniczają swobodę planowania 
chociażby upraw w gospodarstwach. 
W przypadku ekoschematów dobro-
wolnych rolnicy, chcący z nich skorzy-
stać, w wielu przypadkach zmuszeni 
są do nabywania nowego sprzętu. Ta-
kim przykładem jest wsparcie uprawy 
bezpłużnej, czy zastosowanie apli-
katorów w nawożeniu płynnymi na-
wozami naturalnymi. Nie wszystkie 
gospodarstwa posiadają odpowied-
nie maszyny do tego rodzaju uprawy, 
jednak Krajowy Plan Strategiczny 
danego kraju nie jest sztywnym za-
pisem. Jako państwo członkowskie, 
możemy dwukrotnie w roku wystą-
pić o zmianę w PS WPR. Niestety, 
każda zmiana zapisów Krajowego 
Planu Strategicznego musi być za-
akceptowana przez KE, więc jest to 
proces długotrwały i nie na wszystkie 
zmiany wyrażana jest zgoda. Przykła-
dem może być wniosek złożony do 
KE w zakresie propozycji kilku zmian 
w ekoschematach (m.in. łączenia nie-
których ekoschematów ze sobą na 
danej działce, przygotowanie planu 
nawozowego na powierzchni mini-
mum 50% gospodarstwa). Zgoda zo-
stała wydana jedynie na dopłatę do 
małych gospodarstw, na pozostałe 
propozycje nie wyrażono aprobaty. 
Poszczególne kraje członkowskie 
winny mieć większą elastyczność 
w zakresie wdrażania własnych pla-
nów strategicznych.
Czy według pana można w systemie 
obecnego wsparcia odnaleźć jakieś po-
zytywne aspekty, a jeśli tak, to jakie?
Według mnie pozytywnie należy oce-
nić wsparcie w ramach dobrowolnych 
praktyk, dotyczących dobrostanu 
zwierząt. Poza tym, że wprowadzono 
do systemu dopłat większą liczbę ga-
tunków zwierząt, zwiększono również 
ilość praktyk, które można realizować 
w gospodarstwach, gdzie są zwie-
rzęta. Gdy przyjrzymy się dokładnie 
i policzymy sumę dopłat, którą moż-
na uzyskać łącznie, np. w przypadku 
krów mlecznych, realizując te dobro-
wolne praktyki, okazuje się, iż do po-
zyskania jest kwota znacząca i bardzo 
często wyższa niż do gruntów w tym 
gospodarstwie. Oczywiście najwięk-
sze wsparcie jest wtedy, gdy zwierzę-
ta są utrzymywane w budynkach bez 
uwięzi. Tam, gdzie zwierzęta utrzy-
mywane są w systemie uwięziowym, 
też są środki w ramach wybiegu, wy-

pasu, późniejszego odsadzania cieląt, 
czy utrzymania zwierząt na ściółce. 
To może wpływać pozytywnie na go-
spodarstwa mniejsze i średnie, które 
być może stały przed dylematem co 
do tego, czy dalej warto zajmować się 
tą produkcją, jak na przykład trudna, 
z wielu względów, produkcja mleka.  
Jakich zmian w tym ważnym wsparciu 
oczekują rolnicy w przyszłym roku, 
aby ich gospodarstwa mogły funkcjo-
nować bardziej swobodnie, bez tak 
dużych ograniczeń?
Rolnicy oczywiście przede wszyst-
kim oczekują pozytywnych zmian 
w zakresie cen uzyskiwanych za 
produkowane przez nich płody rol-
ne, służące do produkcji żywności 
oraz stabilności rynków rolnych, co 
umożliwi im planowanie przyszło-
ści swoich gospodarstw. Rozumiem 
jednak, iż pytanie dotyczy obecnego 
systemu wsparcia. Odpowiem więc 
tylko, że rolnicy oczekują złagodze-
nia norm i wymogów, które są zbyt 
rygorystyczne i wpływają na wiele 
ograniczeń w produkcji rolnej. Jako 
samorząd rolniczy, zabiegaliśmy o to 
i będziemy dalej do tych zmian dążyć. 
Pozostaje nam wierzyć, iż będzie to 
w wielu przypadkach możliwe. Liczy-
my, że niebawem przywrócona zo-
stanie możliwość uprawy kukurydzy 
w monokulturze, co jest bardzo istot-
ne dla producentów mleka w naszym 
województwie. Należy zmienić wy-
magania w zakresie norm i wymogów 
GAEC 6, 7 oraz 8 z propozycją de-
rogacji, czyli odstępstwa od wdraża-
nia tych norm również w 2024 roku. 
Zarząd KRIR wystąpił o te zmiany do 
Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w październiku 2023 roku, jed-
nak decyzję ostateczną podejmuje 
Komisja Europejska. W tym zakre-
sie, na chwilę obecną, nie ma żadnej 
odpowiedzi. Obecnie nie wiemy, czy 
będziemy musieli ugorować nasze 
grunty, będące w pełnej kulturze 
rolnej, a przecież do wiosny zostało 
już niewiele czasu. Nie do przyjęcia 
jest zaprzestanie produkcji rolnej na 
części gruntów. Ugór to niepożąda-
ne zachwaszczenie, koszty związane 
z odchwaszczeniem oraz obniżenie 
dochodu, wynikające ze zmniejszenia 
powierzchni gospodarstwa Zamiast 
ugorowania, można byłoby uprawiać 
rośliny wysokobiałkowe, czy też do-
konywać zasiewu międzyplonu oraz 
zastosować uprawy wiążące i zatrzy-

mujące azot w glebie. Takie rozwią-
zania nie wpłyną na wzrost produkcji 
zbóż czy rzepaku, czego obawia się 
KE. Przy niestabilnej sytuacji geopoli-
tycznej, trudnej sytuacji w rolnictwie 
w związku z brakiem opłacalności 
produkcji, niekorzystnymi warunkami 
pogodowymi w zeszłym roku, wyda-
je się za uzasadnione te derogacje 
wprowadzić. Należy też ograniczyć 
biurokrację. Aby złożyć kompletny 
wniosek, dołączając niezbędne za-
łączniki – zaświadczenia, oświadcze-
nia, umowy, niejednokrotnie udać się 
trzeba do doradcy, celem uzupełnie-
nia dokumentów. Obecne przepisy 
nie są do końca przejrzyste, a dany 
przepis interpretowany jest dwojako. 
Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi i ARiMR nie znają odpowiedzi 
na wiele zadawanych pytań. Mam tu 
na myśli przepisy UE, jak również te 
w znacznej części tworzone w formie 
rozporządzeń krajowych. Rolnicy re-
zygnują z uprawy orkowej na rzecz 
bezorkowej, pozostawiają słomę 
w glebie, wysiewają międzyplony. 
Nie są to zabiegi innowacyjne dla na-
szego rolnictwa. Największe kontro-
wersje wzbudza praktyka ekosche-
matu: wymieszanie obornika z glebą 
w ciągu 12 godzin. Każdy rolnik wie, 
iż późniejsze przyoranie obornika to 
niekorzystna strata plonotwórcze-
go azotu. Składanie dodatkowych 
oświadczeń jest niezasadne i czyn-
ność ta jest zbędną, niepotrzebną 
biurokracją. Na szczęście zrezygno-
wano w 2023 roku z konieczności 
wykonywania zdjęć geotagowanych, 
potwierdzających tę czynność. Za-
pewne gros rolników nie poradziłoby 
sobie z tym obowiązkiem ze wzglę-
dów technicznych (brak dostępu do 
Internetu lub brak odpowiedniego 
urządzenia). Rok 2023 był pierwszym 
rokiem wdrażania płatności bezpo-
średnich, spełniania norm warunko-
wości GAEC i realizacji dobrowolnych 
ekoschematów w ramach PS WPR 
2023–2027. Obecnie nie wiadomo, 
jak będą wyglądały stawki płatności 
bezpośrednich w ramach ekoschema-
tów. Jest to natomiast bardzo istotne 
w podejmowaniu decyzji w zakresie 
deklarowania tych płatności w 2024 
roku i w latach kolejnych.
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ROBERT NOWACKI
CZŁONEK ZARZĄDU WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ
Podsumowanie sytuacji rolniczej w roku 
2023 oczami Roberta Nowackiego, 
Członka Zarządu Warmińsko-Mazur-
skiej Izby Rolniczej.
Mijający rok był bardzo trudnym 
czasem dla branży rolniczej. Do cięż-
kiej sytuacji przyczyniła się trwająca 
agresja Rosji w Ukrainie, zalanie pol-
skiego rynku ukraińskim zbożem, nie-
opłacalność produkcji, susza i nowe 
przepisy, dotyczące Planu Strategicz-
nego dla Wspólnej Polityki Rolnej na 
lata 2023–2027.
Niekontrolowany import zbóż do Polski 
i niestabilne ceny
W 2023 roku zaobserwowaliśmy 
znaczny wzrost importu zbóż z Ukra-
iny do Polski, w wyniku zniesienia 
pod koniec kwietnia 2022 roku przez 

UE wszystkich ceł na produkty rolne. 
Tanie surowce z Ukrainy cieszyły się 
dużym zainteresowaniem polskich 
przedsiębiorstw, które importowały 
duże ilości zbóż, aby zminimalizo-
wać koszty produkcji. Niestety mia-
ło to negatywny wpływ na obecną 
sytuację w rolnictwie. Polscy rolnicy 
mieli problem ze zbytem płodów rol-
nych, pomimo podpisanych kontrak-
tów. Podjęcie takich działań przez 
UE doprowadziło do rozregulowania 
wszystkich rynków rolnych w Polsce, 
czego długofalowym skutkiem może 
być wręcz upadek polskiego rolnic-
twa i przemysłu rolno-spożywczego. 
Pomoc Ukrainie jest sprawą oczy-
wistą, jednak decyzje podejmowane 
przez polski rząd i władze UE dopro-
wadziły do ogromnego kryzysu w na-
szym rolnictwie.
Niezadowolenie w sektorze rolnym 
wzbudziła również niestabilność ce-

nowa oraz wysoki poziom kosztów 
produkcji, przy jednoczesnym spadku 
cen płodów rolnych. Dlatego niezwy-
kle ważne jest, aby polska polityka 
rolna uwzględniała ochronę intere-
sów lokalnych rolników.
Postępujące zmiany klimatyczne
Znaczący wpływ na polskie rolnictwo 
miały również zmiany klimatyczne. 
Wzrost temperatury, ekstremalne 
zjawiska pogodowe i zmienność opa-
dów wpłynęły na plony, jakość upraw 
i zdrowie roślin. Prowadzi to do trud-
ności w planowaniu i utrzymaniu 
stabilnej produkcji rolnej. Ponadto 
zmiany klimatyczne sprzyjają rozwo-
jowi szkodników i chorób roślin, co 
dodatkowo wpływa na zwiększenie 
kosztów uprawy – producenci rolni 
są zmuszeni stosować więcej środ-
ków ochrony roślin. Obecnie duże za-
grożenie dla sektora rolnego stanowi 
pogłębiająca się susza. Przeciwdzia-
łać suszy można poprzez efektywne 
gospodarowanie wodą, inwestycje 
w infrastrukturę wodno-rolniczą, dy-
wersyfikację rolnictwa, zrównoważo-
ne zarządzanie ziemią. Oczywiście, 
aby to osiągnąć, bardzo ważna jest 
także edukacja rolników. 
Wspólna Polityka Rolna na lata 
2023–2027
Nowa Wspólna Polityka Rolna zmie-
rza w kierunku realizacji celów środo-
wiskowych i klimatycznych, takich jak 
sekwestracja węgla w glebie, ochrona 
czystości wód i powietrza oraz zacho-
wanie bioróżnorodności na obszarach 
wiejskich. Środki realizacji tej polityki 
zawarte są w zasadzie warunkowości 
i ekoschematach. Wyzwaniem dla 
rolników z pewnością było złożenie 
wniosków o płatności obszarowe 
zgodnie z nowymi zasadami i oczeki-
wanie niemalże do ostatniej chwili na 
wprowadzenie rozporządzeń wyko-
nawczych. W wyniku różnej interpre-
tacji przepisów wykonawczych, zmie-
niały się również zasady korzystania 
z ekoschematów. 
Generalnie rolnictwo czeka wciąż trud-
ny okres, ale wierzę, że ostatecznie 
sytuacja zostanie ustabilizowana i pro-
dukcja stanie się opłacalna, czego życzę 
i sobie, i wszystkim polskim rolnikom.
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JERZY SALITRA
CZŁONEK ZARZĄDU WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ
Niestabilna pogoda, wzrost kosztów 
produkcji, niekontrolowany import pro-
duktów rolnych z Ukrainy, zmiany po-
lityki rolnej Unii Europejskiej – to tylko 
niektóre wyzwania, z którymi przyszło 
się mierzyć rolnikom z Warmii i Mazur 
w 2023 roku. Jak pan, jako rolnik i dzia-
łacz Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolni-
czej, ocenia miniony rok?
Ten rok był trudny dla nas, rolników. 
Wahania cen zbóż i rzepaku na ryn-
kach światowych znacząco wpłynę-
ły na dochody i nastroje rolników. 
Wysokie koszty produkcji, w tym 
koszty paliwa, nawozów, energii 
elektrycznej, środków do ochrony 
roślin zmniejszały rentowność pro-
dukcji rolnej. 
To również rok dotkliwej suszy 

i problemów z oceną strat nią spo-
wodowanych przez aplikację suszo-
wą. Wielu z nas uważa, że aplikacja 
suszowa „zgłoś szkodę rolniczą” 
nie oceniła prawidłowo strat. Pod 
naciskiem samorządu rolniczego, 
uruchomiono komisje gminne do 
szacowania strat na polach. Okaza-
ło się, że został zmarnowany czas 
osób biorących udział w pracach 
tych komisji, gdyż ostatecznie stra-
ty szacowane przez komisję nie były 
w ogóle brane pod uwagę.
Straty, spowodowane suszą, były 
znacznie większe niż wygenerowane 
przez aplikację kalkulacje czy proto-
koły. Wyniki są bardzo często zupeł-
nie oderwane od rzeczywistości. Nie 
ma żadnych roślin uprawnych, które 
są odporne na brak wody, a bez wody 
nieuniknione jest znaczne zmniejsze-
nie plonu i obniżenie jakości upraw. 
W roku 2023 miały miejsce również dwa 

ważne wydarzenia: wybory do samorzą-
du rolniczego i wybory parlamentarne. 
Dlaczego zdecydował się pan kolejny 
raz startować do samorządu rolniczego? 
Długo rozważałem start w wybo-
rach, wszak prowadzę spore gospo-
darstwo rolne, specjalizujące się nie 
tylko w produkcji roślinnej, ale i w ho-
dowli trzody chlewnej. Jednak praca 
na rzecz rolników sprawia mi wielką 
satysfakcję, szczególnie kiedy podej-
mowane przez Izbę działania przekła-
dają się na korzystne rozwiązania dla 
naszej społeczności. Z jednej strony 
praca w samorządzie rolniczym to 
moja pasja, z drugiej odpowiedzial-
ność i wyzwania, z którymi trzeba się 
zmagać. Moje dotychczasowe doko-
nania zostały poddane weryfikacji 
podczas demokratycznych wyborów 
do izb rolniczych i kolejny raz zosta-
łem obdarzony zaufaniem rolników, 
którzy powierzyli mi funkcję Członka 
Zarządu Warmińsko-Mazurskiej Izby 
Rolniczej. Zapewniam, że nie zawio-
dę ich zaufania i będę ich godnie re-
prezentował, dążąc – wraz z całym 
Zarządem Izby – do jak najlepszego 
rozwiązania problemów rolników 
z Warmii i Mazur. 
Z wyborami parlamentarnymi wiąże się 
zmiana rządu. Na czele Ministerstwa 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi w rządzie pre-
miera Donalda Tuska stanął pan Cze-
sław Siekierski. Wiceministrami resortu 
zostali panowie Stefan Krajewski, Jacek 
Czerniak i działacz Agrounii, Michał Ko-
łodziejczak. Co środowisko rolników 
sądzi o takiej obsadzie najważniejsze-
go dla nich resortu? Czy izby rolnicze 
mogą liczyć na dialog i szybką reakcję 
na ich problemy?
To jest dla nas zupełnie nowa sy-
tuacja. Po ośmiu latach nastąpiła 
zmiana rządu. Jestem pozytywnie na-
stawiony do tych zmian, jednak jest 
jeszcze zbyt wcześnie, by o czymkol-
wiek przesądzać. 
Uważam, że resort rolnictwa będzie 
współpracować z samorządem rol-
niczym. W zasadzie nie ma innego 
wyjścia, bo ostatecznie to minister-
stwo jest dla rolników, a nie rolnicy 
dla ministerstwa.  
Czesław Siekierski to doświadczony 
polityk, ekonomista, poseł na Sejm 
czterech kadencji, poseł do Parla-
mentu Europejskiego, gdzie również 
pełnił funkcję Przewodniczącego 
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Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Był 
również wiceministrem rolnictwa. Na 
pewno ma wiedzę i doświadczenie. 
A Michał Kołodziejczak, jako dzia-
łacz Agrounii, który głośno wska-
zywał wszelkie nieprawidłowości 
i reagował na niekorzystną sytuację 
rolników, zyskał szansę, by szybko 
reagować i rozwiązywać problemy 
w rolnictwie. Na pewno za pierw-
szy sukces można uznać podpisanie 
porozumienia z rolnikami, w wyniku 
którego protest na przejściu w Medy-
ce został zawieszony. 
Teraz wszyscy rolnicy oczekują na 
realizację postulatów: uruchomienie 
dopłaty do kukurydzy w wysokości 
1 mld zł, zwiększenie akcji kredyto-
wej dla kredytów płynnościowych 
o kwotę 2,5 mld zł i utrzymanie wy-
sokości podatku rolnego na pozio-
mie z roku 2023, co z pewnością nie 
będzie łatwym i szybkim zadaniem, 
chociażby ze względu na koniecz-
ność akceptacji przez Komisję  Euro-
pejską i proces legislacyjny.
Skoro już jesteśmy przy proteście na 
przejściu polsko-ukraińskim w Medyce, 
porozmawiajmy o Ukrainie i rozregulo-
wanych rynkach rolnych w wyniku nie-
kontrolowanego importu nie tylko zbo-
ża, ale i owoców, miodu, drobiu, cukru. 
Czy wieloletnie doświadczenie pracy 
w gospodarstwie rolnym przygotowało 
pana do tego, by skutecznie radzić sobie 
z taką sytuacją? 
Nikt nie przewidział, że Polska może 
zostać wprost zalana tanim zbożem 
i innymi produktami rolnymi z Ukra-
iny. Nikt też nie był w stanie się do 
tego przygotować, szczególnie, że 
minister Henryk Kowalczyk, w poło-
wie 2022 roku, apelował do polskich 
rolników, by nie sprzedawali zboża, 
gdyż w kolejnym półroczu zboże nie 
będzie tanieć. 
Niestety, niekontrolowany import 
produktów rolnych z Ukrainy miał 
znaczący wpływ na możliwość 
zbytu i ceny skupu polskich zbóż. 
Ponadto różnice w standardach ja-
kości i procesie produkcji pomię-
dzy tanim, importowanym zbożem, 
a zbożem wyprodukowanym zgod-
nie z wymogami Unii Europejskiej, 
stawiają polskich rolników w bardzo 
niekorzystnej sytuacji. 
Oczywiście ten stan rzeczy nale-
ży rozpatrywać w kontekście wojny 

Rosji z Ukrainą. Początkowo bardzo 
zdrożała pszenica i rzepak, jednak po 
jakimś czasie ceny skupu wróciły do 
tych, które można było uzyskać wiele 
miesięcy przed agresją Rosji na Ukra-
inę. W grudniu 2021 roku cena psze-
nicy kształtowała się na poziomie 
około 1400 zł/t, dziś pszenica kosz-
tuje około 800–900 zł/t. Ponadto 
nastąpił drastyczny wzrost cen środ-
ków do produkcji rolnej i niestety nie 
wrócił do oczekiwanego przez nas, 
rolników, poziomu. Skoro pszenica 
kosztuje około 800–900 zł/t, to sale-
tra powinna kosztować maksymalnie 
1200 zł/t, a obecnie saletrę możemy 
kupić za około 2000 zł/t.
Dodatkowo nastąpił znaczny wzrost 
ceny energii elektrycznej i kosztów 
pracy, więc w przypadku produkcji 
roślinnej, trudno mówić o opłacalno-
ści, podobnie jak w przypadku pro-
dukcji zwierzęcej.
Ceny skupu mleka, które wzrosły 
w 2022 roku i w grudniu 2022 wy-
nosiły około 3 zł/l, spadły do około 
1,60 zł/l, czyli poniżej kosztów pro-
dukcji. Obecnie można zaobserwo-
wać wzrost cen skupu mleka: śred-
nia cena skupu to około 1,87 zł/l 
i mam nadzieję, że tendencja wzro-
stowa się utrzyma.
W przypadku produkcji trzody chlew-
nej również trudno mówić o jej ren-
towności. Sytuacja producentów 
trzody chlewnej od wielu lat jest trud-
na, spowodowana właśnie nieren-
townością produkcji, nierozwiązanym 
problemem ASF i spadkiem popytu 
na wieprzowinę. Nic więc dziwnego, 
że w Polsce wciąż spada liczba gospo-
darstw i liczba utrzymywanych świń. 
Wsparciem dla producentów trzody 
był program Locha Plus, uruchomio-
ny w 2023 roku przez Rząd za zgodą 
Komisji Europejskiej. Wnioski o po-
moc na odbudowę produkcji trzody 
chlewnej złożyło ponad 28 tysięcy 
rolników. To spora pomoc finansowa 
dla hodowców trzody i jednocześnie 
zachęta, by zmienić profil gospodar-
stwa na produkcję prosiąt. Polskich 
prosiąt wciąż brakuje – zresztą widać 
to po liczbie złożonych wniosków do 
programu Locha Plus w 2023 roku, 
skutkiem czego do Polski są sprowa-
dzane prosięta z zagranicy na tucz. 
Warto więc, by program Locha Plus 
miał charakter cykliczny. Być może, 

w wyniku jego corocznego wdraża-
nia, z czasem polscy hodowcy mo-
gliby produkować trzodę w oparciu 
o polskie prosięta.  
Moim zdaniem warto się zastano-
wić nad stabilizacją rynków rolnych, 
wrażliwych zarówno na wojenne za-
wirowania, jak i postępujące zmiany 
klimatyczne. Rolnictwo – produkcja 
żywności – to przecież, podobnie 
jak przemysł energetyczny i siły 
zbrojne, bardzo ważny dział gospo-
darki i powinien być w znacznej mie-
rze chroniony. Oczywiście Polska 
może importować tanią żywność, 
jednak powinna być to żywność ta-
kiej samej jakości i wyprodukowana 
zgodnie ze standardami Unii Euro-
pejskiej. 
Niezbędne jest zatem wprowadzenie 
skutecznych mechanizmów kontroli 
jakości importowanych produktów, 
a wspieranie polskich rolników, po-
przez promocję ich produktów i za-
pewnienie preferencyjnych warun-
ków skupu, może przyczynić się do 
zredukowania skutków niekontrolo-
wanego importu.
W pracy rolników przecież nie cho-
dzi wyłącznie o zamiłowanie do pra-
cy w polu, ale również o satysfakcję 
finansową i możliwość utrzymania 
swojej rodziny, tak, jak ma to miej-
sce w przypadku przedsiębiorców 
i wszystkich pracowników. 
14 grudnia 2023 roku, podczas szczy-
tu państw Unii Europejskiej w Brukseli, 
podjęto decyzję o rozpoczęciu negocja-
cji akcesyjnych z Ukrainą i Mołdawią, 
a także o przyznaniu Gruzji statusu kraju 
kandydującego. Z pewnością będzie to 
długi i trudny proces, a kwestia sekto-
ra rolnego stanie się jednym z najwięk-
szych wyzwań w negocjacjach. Wystar-
czy spojrzeć na zdestabilizowane rynki 
rolne w Polsce i innych państwach UE, 
graniczących z Ukrainą, spowodowane 
zniesieniem ceł i tym samym uprzywi-
lejowaną obecność ukraińskiego zboża. 
Jakie rozwiązania należałoby zastoso-
wać, by zniwelować niekorzystne dla 
polskich i unijnych rolników skutki wej-
ścia Ukrainy do Unii Europejskiej?
Przystąpienie Ukrainy do Unii Eu-
ropejskiej wydaje się nieuniknione, 
jednak z pewnością trzeba się do-
brze przygotować do tej sytuacji. 
Przede wszystkim należy wypraco-
wać długoterminowy plan i prze-
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pisy przejściowe, które pozwolą 
na wprowadzenie takich samych 
standardów i ograniczeń produkcji 
rolnej, aby tania żywność ukraiń-
ska nie wyparła polskich produktów 
rolnych zarówno z rynku krajowego, 
jak i z rynków zewnętrznych.
Pewnym rozwiązaniem byłoby też 
wprowadzenie cen gwarantowanych. 
Nie może być tak, że nowa polityka 
rolna Unii Europejskiej z jednej strony 
nakazuje nam ograniczać produkcję, 
chociażby poprzez wprowadzanie 
ekoschematów, z drugiej zaś strony 
liberalizuje zasady handlu z krajami 
z grupy Mercosur i Ukrainą. W krót-
kim czasie tanie produkty rolne, spro-
wadzone z Ameryki Południowej czy 
Ukrainy, zastąpią żywność produko-
waną w Polsce. Jednak „tanie” ab-
solutnie nie oznacza lepsze czy też 
zdrowsze. Żywność importowana 
z Ukrainy musi spełniać unijne stan-
dardy produkcji, obowiązujące pol-
skich i unijnych rolników.
Proszę powiedzieć, jakimi problemami 
powinien się w pierwszej kolejności za-

jąć samorząd rolniczy w 2024 roku?
Jest wiele spraw, o które od wielu 
lat musi walczyć samorząd rolniczy, 
jednak najważniejszy – z punktu wi-
dzenia każdego rolnika – jest obszar 
związany z rentownością produkcji 
rolnej. Rolnicy w Polsce są zadłuże-
ni, a pogłębiający się kryzys, obej-
mujący wszystkie kierunki produk-
cji rolnej, w krótkiej perspektywie 
może doprowadzić do upadku wielu 
gospodarstw rolnych. 
Od wielu lat izby rolnicze zabiegają 
o wzrost kompetencji. To z pewno-
ścią kluczowe dla dalszej walki o do-
bro polskich rolników i jest to bardzo 
ważny temat do prowadzenia roz-
mów z nową koalicją rządzącą i mini-
strem rolnictwa. Obecnie izby mogą 
wyłącznie składać opinie, propozycje 
czy proponować rozwiązania, które 
absolutnie nie są wiążące. Izby, so-
lidaryzując się z rolnikami, nie mogą 
też organizować protestów, co czę-
sto spotyka się z krytyką ze strony 
rolników. Samorząd rolniczy istnieje 
już od prawie trzydziestu lat i z pew-

nością należy zwiększyć jego kompe-
tencje. Mam nadzieję, że do tego doj-
dzie i jako samorząd będziemy mieli 
większy wpływ na sprawy związane 
z rolnictwem.
Kolejny temat to sprawy związane 
ze szkodami powodowanymi przez 
zwierzęta łowne i prawnie chronione. 
Od wielu lat walczymy o wprowadze-
nie rozwiązań, dotyczących redukcji 
zbyt wysokiej populacji wilków i łosi 
oraz bobrów na terenie wojewódz-
twa warmińsko-mazurskiego, walczy-
my również o wprowadzenie odszko-
dowań za szkody wyrządzone przez 
ptaki prawnie chronione. 
To tylko niektóre problemy, z któ-
rymi – jako samorząd – musimy się 
zmierzyć. Jednak, by wysiłki samo-
rządu rolniczego przełożyły się na 
zmianę aktów prawnych, niezbędne 
jest zwiększenie kompetencji izb, by 
jak najbardziej chronić interesy pol-
skich rolników i wzmacniać sektor 
rolniczy w stale zmieniającym się 
otoczeniu gospodarczym, społecz-
nym i środowiskowym.

ŁUKASZ PERGOŁ
DELEGAT DO KRAJOWEJ RADY 
IZB ROLNICZYCH
Jaki był rok 2023 dla rolnictwa? 
Nie chcę wyjść na malkontenta, ale 
był to jeden z trudniejszych, od kiedy 
jestem rolnikiem. Rok 2023 obfitował 
w bardzo dużo zmian prawnych, cho-
ciażby jak „nowe dopłaty”, które do 
samego końca składania wniosków 
ulegały zmianie. To rok zmian na ryn-
kach światowych, gdzie ceny naszych 
płodów rolnych spadły w drastyczny 
sposób, sięgając dna, ponieważ wró-
ciliśmy do cen sprzed kilkunastu lat, 
pracując przy kilkukrotnie wyższych 
kosztach nawozów, środków ochrony 
roślin, maszyn czy kredytów. Do tego 
gospodarowaliśmy w kolejnym roku 
wojny na Ukrainie. 
Największe wyzwanie, jakie stoi 
obecnie przed naszym rolnictwem, 
to konkurencja ze wschodu i polity-
ka UE, przyznająca Ukrainie bardzo 
dużo środków finansowych. Rolnicy 
z Ukrainy, posiadający gospodarstwa 
do 120 ha, otrzymali dopłaty do 1 ha 
z budżetu UE, bez konieczności speł-
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nienia wymogów, jakie są wymagane 
od polskich rolników. Pomimo wojny, 
rolnictwo i przetwórstwo na Ukrainie 
bardzo prężnie się rozwija, ponieważ 
gospodarują oni na zupełnie innych 
glebach. Nie realizują bezsensownej 
polityki ograniczania środków ochro-
ny roślin, którą prowadzi „zielona UE”. 
Nie muszą stosować zasad dobrosta-
nu, jaki obowiązuje w Polsce, więc 
produkują po dużo niższych kosztach. 
Anomalie pogodowe i spadek opłacal-
ności produkcji rolnej
Rok 2023 był bardzo niestabilny po-
godowo. Wiosną susza trwała pra-
wie 6 tygodni, co mocno ograniczy-
ło plonowanie zbóż jarych, nawet 
w niektórych przypadkach o ponad 
70%. Później deszczowe żniwa, które 
wpłynęły na spadek jakości zbóż, co 
skutkowało niższymi cenami. Wła-
śnie te wahania cen są największym 
problemem współczesnego rolnictwa 
– nie wahania pogody, a brak stabil-
ności cen. Zawsze było ciężko coś 
zaplanować w dłuższej perspekty-
wie czasowej, ale od 2020 roku jest 

coraz trudniej. W dobie pandemii 
COVID-19, później wojny w Ukra-
inie, ceny maszyn osiągnęły wręcz 
kosmiczne wartości: na przestrzeni  
3 lat podrożały one o 50–70%, 
a niektóre nawet o 100%. A ceny 
zbóż, z „lekką górką”, w czasie wy-
buchu wojny szybko spadły do po-
ziomów sprzed kilku lat.
Bardzo duże koszty produkcji, które 
ponoszą rolnicy, sprawiły, że zaczęli 
oni dużo bardziej oszczędnie podcho-
dzić do wydawania pieniędzy. Obec-
nie rolnicy zacznie częściej uczestni-
czą w szkoleniach, szukają alternatyw 
oraz inwestują w nowe technologie. 
Coraz więcej małych i średnich go-
spodarstw zaczęło wchodzić w pre-
cyzyjne nawożenie czy prowadzenie 
maszyn, gdyż przynosi to rolnikom 
realne korzyści przy tak drogich na-
wozach, poprawia się efektywność 
produkcji i generuje oszczędności, 
zarówno środków produkcji, jak 
i w aspekcie środowiskowym. 
Jaka perspektywa przed rolnikami na 
kolejny sezon, lata? 

Niezwykle trudno to określić. Wie-
lu rolników uważa, że dobrze to już 
było. Skłaniałbym się ku tej tezie, 
patrząc na politykę klimatyczną UE 
– ograniczenie produkcji żywności to 
ograniczenie lub nawet całkowite po-
zbawienie się bezpieczeństwa żyw-
nościowego, które jest kluczowym 
aspektem normalnego życia i pokoju. 
Polityka podejścia do wojny w Ukra-
inie i jej akcesji do UE pokazuje, że to 
będą największe problemy dla nasze-
go rolnictwa w bardzo krótkiej przy-
szłości. Ukraińskie rolnictwo, a raczej 
ukraińscy oligarchowie, patrzą na UE 
jak na bardzo duży, bliski rynek zby-
tu... Polityka Brukseli skupiona jest 
na ograniczeniu rolnictwa w Europie 
do jednego dostawcy, którym ma 
zostać Ukraina. Godzić to będzie we 
wszystkich – nie tylko rolników UE, 
ale i konsumentów.
Korzystając  z  okazji,  życzę  rolnikom 
wszystkiego dobrego w Nowym Roku. 
Niech  to  będzie  rok  spokojny  i  uro-
dzajny,  a  ciężka  praca  została  godzi-
wie wynagrodzona.

Warmińsko-Mazurska Izba Rolnicza serdecznie zaprasza tradycyjne gospodarstwa rolne, które w swojej ofercie posia-
dają maksymalnie 5 pokoi do wynajęcia oraz chcą zaprezentować się na stronie Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej. 

Zainteresowani klienci kontaktują się bezpośrednio z wybranym gospodarstwem rolnym. 
Wszelkich informacji dot. inicjatywy „Turystyka u rolnika” udziela Katarzyna Godlewska, tel. 89 534-05-67.

TURYSTYKA U ROLNIKA ZAPRASZA

Grupy formalne i nieformalne, działające na obszarach wiejskich województwa warmińsko-mazurskiego, 
zapraszamy do włączenia się w inicjatywę „Aktywna wieś”. Celem inicjatywy jest m.in. stworzenie platfor-
my wspomagającej sprzedaż produktów (rękodzieł, przetworów, artykułów żywnościowych) wytworzo-
nych przez grupy. Wszelkich informacji dot. inicjatywy „Aktywna wieś” udziela Anna Naumczyk-Szałaj,  

e-mail: aktywnawieswmir@gmail.com. 

„Aktywna wieś” zaprasza na Facebooka: https://www.facebook.com/AktywnaWiesWMIR.

AKTYWNA WIEŚ
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WYSTĄPIENIA
WARMIŃSKO-MAZURSKIEJ IZBY ROLNICZEJ

RADCA PRAWNY RADZI…

29 grudnia 2023 r. Zarząd W-MIR wystą-
pił do Ministerstwa Aktywów Państwo-
wych o wsparcie działań Izby przeciwko 
wydzierżawieniu terminalu zbożowego 
w Gdyni na okres 30 lat Konsorcjum 
SBT, w skład którego wchodzą: Szcze-
cin Bulk Terminal sp. z o.o., TAPINI 
sp. z o.o. i RIBERA sp. z o.o. Zarząd 
zawnioskował także, aby pieczę nad 
strategiczną infrastrukturą przeła-
dunkową, zlokalizowaną w trzech 
największych polskich portach, tj. 
w Gdańsku, Gdyni i Szczecinie, spra-
wowało państwo, poprzez oddanie 
terminalu zbożowego w Gdyni w za-
rząd Krajowej Grupie Spożywczej lub 

podobnemu, polskiemu podmiotowi.
29 grudnia 2023 r. Zarząd wystąpił do 
Ministerstwa Klimatu i Środowiska o pil-
ne podjęcie działań w celu redukcji po-
pulacji wilków w całej Polsce, ze szcze-
gólnym uwzględnieniem województwa 
warmińsko-mazurskiego. Pismo było 
już kolejnym w tej sprawie i stano-
wiło pokłosie wniosku Rady Powia-
towej W-MIR w powiecie iławskim 
oraz ataku wilków na dzieci, do któ-
rego doszło 20 grudnia br. w pobliżu 
wsi Michałowo w gminie Susz w po-
wiecie iławskim.

W grudniu Zarząd Warmińsko-Ma-
zurskiej Izby Rolniczej wydał cztery in-
formacje dla komorników sądowych 
w sprawie zajętego mienia. W dwóch 
przypadkach dłużnicy nie byli rolni-
kami i tym samym nie podlegali pod 
art. 8292 §2 Kodeksu postępowania 
cywilnego. Kolejne dwie informacje 
dotyczyły zajęcia całych gospodarstw 
rolnych i zgodnie z art. 8295 Kodeksu 
postępowania cywilnego, mówiącym 
o wyłączeniu stosowania przepisów 
w przypadku równoczesnego skiero-
wania egzekucji do wszystkich nieru-
chomości, wojewódzkie izby nie wy-
dają opinii.

Prawo pierwokupu
W polskim prawie istnieje kilka sytu-
acji, w których możliwość zbycia nie-
ruchomości rolnych jest ograniczona 
prawem pierwokupu, przysługują-
cym odpowiednim podmiotom. 
Pierwszą taką sytuacją jest wydzierża-
wianie nieruchomości rolnej, którą chce-
my sprzedać. Wtedy prawo pierwoku-
pu przysługuje dzierżawcy. Na mocy 
ustawy o kształtowaniu ustroju rol-
nego, prawo pierwokupu przysługuje 
dzierżawcy tej nieruchomości, jeżeli 
umowa dzierżawy została zawarta 
w formie pisemnej i ma datę pewną 
oraz była wykonywana co najmniej 
przez 3 lata, licząc od tej daty oraz 
nabywana nieruchomość rolna wcho-
dzi w skład gospodarstwa rodzinnego 
dzierżawcy.
Jeżeli spełnione są powyższe wy-
mogi, o treści warunkowej umo-
wy sprzedaży nieruchomości rolnej 
(zawartej pomiędzy sprzedającym 
a kupującym) notariusz zawiadamia 
uprawnionego do prawa pierwokupu 
(tu: dzierżawcę). Wówczas dzierżaw-

ca, w terminie miesiąca, może wyko-
nać prawo pierwokupu (tzn. może on 
nabyć nieruchomość objętą tą umo-
wą na warunkach w niej określonych), 
składając jednostronne oświadczenie 
woli. Stosowne oświadczenie o wy-
konaniu prawa pierwokupu, sporzą-
dzone w formie aktu notarialnego, 
należy przedłożyć sprzedającemu. 
W przypadku braku uprawnionego 
do pierwokupu albo niewykonania 
przez niego tego prawa, prawo pier-
wokupu przysługuje z mocy ustawy 
Krajowemu Ośrodkowi Wsparcia Rol-
nictwa, działającemu na rzecz Skarbu 
Państwa. Gdy dzierżawca, a następ-
nie Krajowy Ośrodek nie skorzysta 
z prawa pierwokupu, nieruchomość 
może zostać sprzedana kupującemu.
Kolejne ograniczenie sprzedaży ma 
miejsce w sytuacji, w której część grun-
tu, w ewidencji gruntów, oznaczona 
jest jako „las”. W takiej sytuacji aż 
dwa podmioty są uprawnione do 
skorzystania z pierwokupu: Krajowy 
Ośrodek Wsparcia Rolnictwa oraz 
Lasy Państwowe. Zgodnie z art. 37a 

ustawy o lasach, m.in. w przypadku 
sprzedaży przez osobę fizyczną lub 
osobę prawną gruntu, oznaczone-
go jako „las” w ewidencji gruntów 
i budynków, lub przeznaczonego do 
zalesienia, określonego w miejsco-
wym planie zagospodarowania prze-
strzennego, albo w decyzji o warun-
kach zabudowy i zagospodarowania 
terenu bądź gruntu, o którym mowa 
w art. 3 ustawy o lasach, objętego 
uproszczonym planem urządzenia 
lasu lub decyzją, o której mowa w art. 
19 ust. 3 tej ustawy – Skarbowi Pań-
stwa, reprezentowanemu przez Lasy 
Państwowe, przysługuje z mocy pra-
wa prawo pierwokupu tego gruntu. 
Przepisów powyższych nie stosuje 
się w sytuacjach wskazanych w usta-
wie, m.in. wówczas, jeżeli nabywcami 
są: małżonek zbywcy, krewni lub po-
winowaci zbywcy w linii prostej bez 
ograniczenia stopnia, krewni lub po-
winowaci zbywcy w linii bocznej do 
trzeciego stopnia oraz osoba związa-
na ze zbywcą z tytułu przysposobie-
nia, opieki lub kurateli.
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O treści warunkowej umowy sprze-
daży, notariusz niezwłocznie zawia-
damia nadleśniczego, właściwego ze 
względu na miejsce położenia grun-
tu. Prawo pierwokupu może być wy-
konane w terminie miesiąca od dnia 
otrzymania przez nadleśniczego od-
powiedniego zawiadomienia o umo-
wie lub zawiadomienia o jednostron-
nej czynności prawnej.
W przypadku niewykonania prawa 
pierwokupu przez Lasy Państwowe 
w ustawowym terminie, notariusz 
niezwłocznie zawiadomi o treści wa-
runkowej umowy sprzedaży tej nieru-
chomości Krajowy Ośrodek Wsparcia 
Rolnictwa, który będzie mógł wów-
czas wykonać prawo pierwokupu, 
przysługujące mu z mocy ustawy 
o kształtowaniu ustroju rolnego.
Należy pamiętać, że ustawodawca 
przewidział sankcję nieważności czyn-
ności prawnej, dokonanej z narusze-
niem przepisów o prawie pierwokupu 
lub prawie nabycia (odpowiednio art. 
37h ustawy o lasach oraz art. 9 ustawy 
o kształtowaniu ustroju rolnego). 

Pamiętać także należy o jeszcze jed-
nym uprawnieniu Krajowego Ośrod-
ka Wsparcia Rolnictwa: KOWR może 
uznać, że cena sprzedaży nierucho-
mości rażąco odbiega od jej war-
tości rynkowej. W takim przypad-
ku, w ciągu 14 dni od dnia złożenia 
oświadczenia o wykonaniu prawa 
pierwokupu, może wystąpić do sądu 
o ustalenie ceny tej nieruchomości. 
Podobne uprawnienie przysługuje 
Lasom Państwowym. Z kolei w tej 
sytuacji to nadleśniczy, jeżeli uzna, 
że cena sprzedaży nieruchomości 
rażąco odbiega od jej wartości ryn-
kowej, może w ciągu 14 dni od zło-
żenia oświadczenia o pierwokupie 
wystąpić do sądu o ustalenie ceny tej 
nieruchomości.
Problem pojawia się, gdy zawrzemy 
umowę warunkową i uprawniony 
podmiot skorzysta z prawa pierwo-
kupu. Umowa warunkowa jest za-
wierana w formie aktu notarialnego, 
co wiąże się z obowiązkiem pokrycia 
kosztów jej sporządzenia. Wówczas 
pojawiają się wątpliwości, czy przy 
skorzystaniu z prawa pierwokupu 

Lasy Państwowe czy KOWR zwrócą 
wydatki poniesione za sporządzenie 
umowy warunkowej. Należy w przy 
tym zaznaczyć, że nie ma przepisów, 
które nakazywałyby ww. podmiotom 
zwrot wydatków związanych ze spo-
rządzeniem umowy warunkowej. 
W przypadku nieruchomości, któ-
re są objęte prawem pierwokupu, 
taksy notarialne płaci się w dwóch 
transzach. Pierwszą uiszcza się przy 
zawarciu umowy warunkowej, a na-
stępną transzę przy podpisaniu wła-
ściwej umowy. Zwyczajowo przyj-
muje się, że to kupujący pokrywa 
wydatki notarialne, chociaż może to 
być ustalone między stronami inaczej. 
Gdy jesteśmy stroną kupującą, mo-
żemy umówić się ze sprzedającym, 
ażeby to on poniósł koszty aktu 
notarialnego albo w całości, albo 
przynajmniej w kwocie pierwszej 
transzy. Wtedy ewentualnie, jeśli 
transakcja przebiegnie pomyślnie, 
czyli to my zakupimy nieruchomość, 
możemy zwrócić sprzedającemu 
koszty notarialne.

Erasmus+ to program Unii Europejskiej, 
wspomagający wymianę edukacyjną. 
W ramach programu można uczyć się za 
granicą, wziąć udział w zagranicznej mo-
bilności zawodowej lub realizować mię-
dzynarodowe projekty edukacyjne. Jego 
celem jest wspieranie uczniów, studen-
tów, nauczycieli, wykładowców i wolon-
tariuszy w prowadzeniu międzynarodo-
wych projektów, służących podnoszeniu 
kompetencji. Budżet programu na lata 
2021–2027 wynosi 26,2 miliarda euro. 
Podczas spotkania pn. „Erasmus+. 
Edukacja bez granic”, które odbyło się  
13 grudnia 2023 r. w Olsztynie, nauczy-
ciele z województwa warmińsko-mazur-
skiego mieli okazję dowiedzieć się, jak 
napisać skuteczny wniosek o dofinanso-
wanie pomysłów w ramach programu.

Głównym tematem spotkania było przy-
gotowanie projektów edukacyjnych w sek-
torze „Edukacja szkolna”. Inspiracje można 
było czerpać z prezentacji pani Anny Ko-
walczyk, przedstawicielki Fundacji Rozwo-
ju Systemu Edukacji i Narodowej Agencji 
Programu Erasmus+. Praktyczne aspekty 
realizacji projektów Erasmus+ zostały na-
tomiast przedstawione przez panie Annę 
Janczewską i Justynę Sobielę, autorki oraz 
koordynatorki projektu „Integration – Tole-
rance”, który z sukcesem został zrealizowa-
ny przez Niepubliczną Szkołę Podstawową 
„Piątka” w Olsztynie.
Organizatorami wydarzenia byli: EUROPE 
DIRECT Olsztyn, Niepubliczna Szkoła Pod-
stawowa „Piątka” w Olsztynie oraz War-
mińsko-Mazurska Izba Rolnicza. Podczas 
spotkania pani Anna Naumczyk-Szałaj, 
koordynator EUROPE DIRECT Olsztyn, 
podzieliła się informacjami na temat dzia-
łalności punktu informacji europejskiej oraz 
omówiła możliwości współpracy.

Warto podkreślić, że to spotkanie nie tyl-
ko dostarczyło praktycznych wskazówek, 
dotyczących przygotowania projektów 
Erasmus+, lecz również zainspirowało na-
uczycieli do tworzenia innowacyjnych ini-
cjatyw edukacyjnych, które przyczynią się 
do rozwoju edukacji szkolnej w regionie.

Erasmus+ 2024: zasady i terminy
W ramach programu Erasmus+, w roku 
2024 obowiązują dwie tury naborów: od 
lutego do czerwca oraz w październiku. 
Wśród celów i priorytetów programu na 
rok 2024, znajdują się: włączenie i różno-
rodność, transformacja cyfrowa, środowi-
sko i walka ze zmianą klimatu oraz uczest-
nictwo w życiu demokratycznym, wspólne 
wartości i aktywność obywatelska. Era-
smus+ będzie również nadal wspierał 
Ukrainę poprzez projekty, które zachęcają 
do mobilności edukacyjnej, zapewniają 
nabywanie nowych umiejętności, walczą 
z dezinformacją czy wspomagają integrację 

Erasmus+, czyli edukacja bez granic
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uchodźców w nowych dla nich systemach 
kształcenia. Inny, kluczowy aspekt progra-
mu, to silna koncentracja na wspólnych 
wartościach unijnych, takich jak: godność 
i prawa człowieka, wolność, demokracja, 
równość i praworządność.
Więcej informacji o sektorach i akcjach 
programu znajduje się na oficjalnej stronie 
internetowej Narodowej Agencji Progra-
mu Erasmus+ w Polsce: 
erasmusplus.org.pl.

Pierwsze pieniądze z KPO już w Polsce
28 grudnia 2023 r. do Polski wpłynęło  
5 mld euro z programu RePowerEU, który 
jest częścią Krajowego Planu Odbudowy. 
Pieniądze te zostaną zainwestowane w ta-
nią, zieloną energię, w tym w sieci energe-
tyczne, zlokalizowane zwłaszcza na obsza-
rach wiejskich i małomiejskich. 
KPO to program, z którego Polska ma 
otrzymać 59,82 mld euro (261,4 mld zł), 
w tym 25,28 mld euro (110,4 mld zł) w po-
staci dotacji i 34,5 mld euro (151 mld zł) 
w formie preferencyjnych pożyczek. Więk-
szość tych środków będzie inwestowana 
w formie instrumentów finansowych, co 
umożliwi realizację projektów po 2026 r., 
nawet przez kolejne 30 lat. Więcej infor-
macji na: 
www.gov.pl/web/planodbudowy. 

Fundusze Europejskie dla Warmii i Mazur
28 grudnia 2023 r. samorząd województwa 
warmińsko-mazurskiego podpisał z Ban-
kiem Gospodarstwa Krajowego umowę 
na finansowanie projektów w ramach pro-
gramu regionalnego Fundusze Europejskie 
dla Warmii i Mazur 2021–2027. Jest to 
umowa o najwyższej wartości w historii 
wdrażania środków europejskich w wo-
jewództwie warmińsko-mazurskim!
Fundusze będą wspierać przedsiębior-
ców, a także jednostki samorządu te-
rytorialnego oraz właścicieli budynków 
użyteczności publicznej z województwa 
warmińsko-mazurskiego. Instrumenty 

zostaną wdrażane w formie pożyczek, 
a część z nich, po spełnieniu warunków, 
mogą ulec częściowemu umorzeniu. Po-
życzki będą dostępne najprawdopodob-
niej w drugim kwartale 2024 roku. Do-
stępnych będzie kilka rozwiązań:

 – pożyczka na cyfryzację przedsię-
biorstw – wsparcie dla MŚP na inwe-
stycje w infrastrukturę, wyposażenie, 
zakup usług, zwiększających cyfryza-
cję, automatyzację i robotyzację pro-
cesów, personalizację usług, środki na 
zwiększenie zakresu wykorzystania 
internetu rzeczy, sztucznej inteligencji 
i uczenia maszynowego oraz zaawan-
sowanych analiz przy wprowadzaniu 
niezbędnych zmian organizacyjnych;

 – pożyczka dla przedsiębiorców 
w początkowej fazie rozwoju – 
wsparcie dla MŚP, które dopiero 
zaczynają się rozwijać; pożyczki na 
inwestycje, umożliwiające poprawę 
konkurencyjności firmy lub realizację 
nowych projektów; 

 – pożyczka na inwestycje rozwojowe 
– finansowanie działań prorozwojo-
wych sektora MŚP; środki na rozwój 
innowacji produktowych, proceso-

wych i organizacyjnych, m.in. poprzez 
adaptowanie gotowych technologii 
i rozwiązań zakupionych przez przed-
siębiorstwo, wprowadzanie tzw. in-
nowacji imitujących oraz innowacji 
przynajmniej w skali przedsiębiorstwa;

 – pożyczka z premią na poprawę 
efektywności energetycznej – 
wsparcie dla sektora mieszkaniowego 
i instytucji publicznych na poprawę 
efektywności energetycznej budyn-
ków oraz oświetlenia ulicznego;

 – ekopożyczka z premią dla przed-
siębiorców – pożyczka dla mikro 
i małych przedsiębiorstw na poprawę 
efektywności energetycznej; celem 
wsparcia jest zmniejszenie zużycia 
energii w firmach i zmiana procesów 
produkcyjnych na takie, które w więk-
szym stopniu oszczędzają zasoby;

 – pożyczka OZE z premią – wsparcie 
m.in. dla MŚP, JST, organizacji pozarzą-
dowych i podmiotów sektora miesz-
kaniowego; pożyczki na inwestycje 
w OZE będą dostępne zarówno dla 
podmiotów produkujących energię na 
własne potrzeby, jak i dla podmiotów 
produkujących energię na sprzedaż.

EUROPE DIRECT Olsztyn przy Warmińsko-Mazurskiej Izbie Rolniczej
10-416 Olsztyn, ul. Towarowa 1
tel./fax: 89 535-48-43
www.europedirect-olsztyn.pl 
Facebook/EDOlsztyn
europedirect-olsztyn@europedirect-olsztyn.pl

Masz pytanie na temat 
Unii Europejskiej?

Zadzwoń: 00 800 6 7 8 9 10 11
Sprawdź: http://ec.europa.eu/europedirect



24

BIULETYN W-MIR

Copyright: European Union, 2021


